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Styczeń – Czerwiec  2024

W numerze m.in.: Kalendarium, Z dziejów Markuszowa cz. 7. P. Grudzień, Ksiądz kanonik Marian Goral; Wywiad z wójtem gminy 
Leszkiem Łuczywkiem; ksiądz Józef Szczepan Koźmian; Z życia szkoły A. Mroczek; ;                     Nasze przedszkole A. Filipiak
Działalność: GDK S. Łowczak; GOPS I.Opolska, GKRPA  A.Puchała, OSP; Sesje Rady Gminy

Rada Gminy Markuszów w kadencji 2024-2029

Od lewej siedzą: Anna Wiczołek, Anna Pawłot (wiceprzewodnicząca), Sylwia Dec-Nader (przewodnicząca RG),
Bożena Pietruszewska, Anna Filipiak (wiceprzewodnicząca), Katarzyna Gawron,

stoją: Sebastian Kozak, Sebastian Koza, Adrian Bartnik, Adam Osiak, Jacek Suski, wójt Leszek Łuczywek, 
Krzysztof Gawron (wiceprzewodniczący), Tomasz Zarzeka, Radosław Nowaczyk, Sławomir Osuch.

Uczniowie  klas IV-VIII z najwyższą średnią ocen w roku szk. 2023/2024  
Mikołaj Abramek, Laura Głowacka, Antonina Kulczycka, Krzysztof Stolarz, Cyprian Wójcik, Szymon Woch, 
Wojciech Kuźma, Julia Jermacz, Maksymilian Wrona, Martyna Struska, Amelia Hajduk, Gabriela Biegalska, 

Krzysztof Łosiewicz, Nikola Grudzień, Izabela Węgorek, Roksana Gawarecka, Dawid Buczkowski, Rafał Firlej, 
Krystian Lipiński, Wiktoria Pecio, Bartosz Kozak, Igor Wójcik, Anastazja Wójcik, Wiktor Pawłowski,                 

Hubert Tomaszewski, Filip Ostrowski, Franciszek Kobus, Lena Furdal, Wojciech Nowak, Zuzanna Gawron, 
Katarzyna Nakonieczna, Błażej Haba, Igor Pawłowski.
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Świąteczne Spotkanie Seniorów 
 

 
 

 
 

232. rocznica uchwalenia Konstytucji 3 Maja 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 

 



  Szanowni Czytelnicy! 

 
 

    Oddajemy w Państwa ręce nowy numer Wieści 
Gminnych. Opisuje on pierwsze półrocze 2024 roku.                   
     W kwietniu w całej Polsce odbyły się wybory 
samorządowe. W Gminie Markuszów w wyniku decyzji 
wyborców nastąpiła znacząca zmiana składu rady gminy. 
Piszący te słowa nadal pozostaje wójtem.  
     Dziękuję za zaufanie jakim zostaliśmy przez Państwa 
obdarzeni. Mamy nadzieję, że przed nami pełna 
merytorycznej pracy kadencja. Szczegółowe wyniki 
wyborów wójta i rady w naszej gminie znajdą Państwo                
w tabelarycznym zestawieniu wewnątrz numeru.                    
   Przed nami bardzo pracowita i trudna kadencja. Mamy 
rozpoczęte bardzo duże projekty inwestycyjne, a przy tym, 
jak większość samorządów, borykamy się z niedostatkami 
finansowania zadań z budżetu centralnego. Obecnie trwają 
prace nad zmianami ustawowymi, które mają nieco 
zniwelować ubytki w samorządowych budżetach, 
spowodowane dokonanymi w ostatnich latach zmianami 
systemu podatkowego. Mamy nadzieję, że pozytywne 
skutki tych zmian odczujemy w przyszłym roku. 
   Jednak nie samymi wyborami żyliśmy w ostatnim 
okresie, o czym można się przekonać śledząc nasze 
kalendarium wydarzeń. Znajdą w nim Państwo zarówno 
wydarzenia kulturalne, społeczne, jak i „migawki”               
z gminnych inwestycji. Dziękuję za zaproszenie do szkoły, 
gdzie wziąłem udział w spotkaniu z młodzieżą, która 
okazała swoje zainteresowanie sprawami samorządowymi. 
Zapis tej rozmowy znajduje się również w bieżącym 
numerze naszej gazety. 
   Jak zwykle mamy dla Państwa solidną porcję historii, 
sprawozdania z działalności gminnych jednostek 
organizacyjnych czy straży pożarnej.  
    W mijającym półroczu mieliśmy w naszej gminie kilku 
szanownych Jubilatów, którym składamy najlepsze 
życzenia, a dla kogo życzenia o tym wewnątrz numeru. 
Życzę Państwu miłej lektury.  
                                                     Wójt Leszek Łuczywek   
************************************************ 

WYDAWCA GMINA MARKUSZÓW 
Redaktor nacz. Leszek Łuczywek. Adres redakcji i wydawcy:                

ul. Sobieskiego 1, 24-173 Markuszów. Druk INTERGRAF 
Fot: arch. gminy, szkoły, przedszkola, sołectw, straży poż., GDK 

                      ROK 2024             Styczeń 

21.01. Świąteczne Spotkanie Seniorów z terenu naszej 
gminy w GDK. Organizatorem była Fundacja GOB Lublin, 
przy wsparciu Gminy Markuszów, GDK, Ośrodka Pomocy 
Społecznej i Parafii Markuszów. Spotkanie rozpoczęły 
życzenia Wójta Gminy Leszka Łuczywka i modlitwa 
poprowadzona przez Księdza Proboszcza Michała 
Głowackiego, życzenia Seniorom złożyła p. Barbara Presz  
- przedstawicielka Fundacji. 
 

 
 

   Mieliśmy wielką przyjemność pośpiewać kolędy wraz 
dziewczętami z klas VI a, VII a i b z naszej szkoły. 
Następnie do wspólnego śpiewania porwał naszych 
seniorów Dariusz Tokarzewski (wspaniały wokalista m.in. 
grupy VOX), który dał ponad godzinny koncert. 
 

 
 

  Później wystąpiła wokalistka z Ukrainy (obecnie 
mieszkająca w Markuszowie) Bogumiła Fuka, która 
wspaniale rozbawiła naszych Gości. Po niej na scenę 
powróciła nasza rozśpiewana młodzież. Dziękujemy 
Wszystkim za to popołudnie. Mamy nadzieję, że nasi 
Seniorzy miło spędzili czas. 
  Bardzo dziękujemy Paniom z KGW Przybysławice za 
pyszne świąteczne potrawy, a Piekarni Piecyk za słodkości. 
 

 
 

21.01. Dzień Babci i Dziadka - życzymy Wam dużo 
zdrowia, pogody ducha, wiele radości  i dumy z wnucząt. 
24.01. II nabożeństwo ekumeniczne w Parafii Kościoła 
Starokatolickiego Mariawitów w Łanach, które odbyło 
się w ramach Tygodnia Modlitw o Jedność Chrześcijan.              
W uroczystej mszy świętej, którą celebrował proboszcz 
kapłan Mateusz Maria Felicjan Szymkiewicz udział wzięli 
przedstawiciele i duchowni 7 Kościołów chrzęścijańskich. 
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Kazanie wygłosił JE ks. bp Andrzej Gontarek, zwierzchnik 
Kościoła Polskokatolickiego. Wszyscy spotkali się później 
w Domu Ludowym na agapie i śpiewaniu kolęd.   
 

 
 

24-25.01. Bezpłatne warsztaty kulinarne w GDK 
zorganizowane przez LGD Zielony Pierścień. 
 

 

25.01. Poczta Sąsiedzka - akcja społeczna przeciwko 
oszustom. Podczas inauguracji akcji, Starosta Puławski 
Danuta Smaga oraz Komendant Powiatowy Policji                     
w Puławach mł. insp. Rafał Skoczylas przedstawili 
założenia i cele akcji oraz przekazali zaproszonym gościom 
"List do mieszkańców", który za pośrednictwem m.in.  
sołtysów, będzie przekazywany mieszkańcom powiatu 
puławskiego, by ustrzec ich przed działaniami oszustów. 
28.01. Odbyły się zebrania sprawozdawcze OSP Kaleń                      
i OSP KSRG Markuszów. W zebraniach wziął udział wójt 
Leszek Łuczywek, w Markuszowie gościł również komen-
dant powiatowy PSP st. brygadier Grzegorz Podhajny. 
Gratulujemy zarządom OSP absolutorium za rok 2023. 
 

 
 

 

29.01. - 9.02. Ferie z Domem Kultury. 
30.01. Gmina Markuszów znalazła się na 50. miejscu listy 
rankingowej ogólnopolskiego projektu "Cyberbezpieczny 
Samorząd". Wartość projektu to 237 500 zł, dofinansowanie 
237 500zł (100%). Czekamy na podpisanie umowy.                     
W ramach projektu będą m.in. zakupione serwery                         
i urządzenia oraz wykonane instalacje poprawiające 
bezpieczeństwo cyfrowe urzędu. 

Luty 
2.02. Spotkanie z sołtysami. Podczas spotkania 
przekazaliśmy materiały dotyczące akcji "Dobra Rada                
od Sąsiada" nt. zabezpieczenia się przed oszustwami. 
 

 

14.02. Wykonawca rozpoczął prace przy modernizacji 
targowiska - wykopano fundamenty pod wiatę handlową. 
15.02. Powiatowy Zarząd Dróg ogłosił przetarg na przebu-
dowę drogi powiatowej nr 2203L etap I Markuszów               
- Zabłocie. W budżecie na rok 2024 mamy zaplanowany 
udział finansowy gminy w tym zadaniu 64 tys. 278 zł.  
   Dziękujemy osobom zaangażowanym w przeprowadzenie 
tego projektu po stronie powiatu na ręce p. Starosty Puław-
skiego Danuty Smagi, radnemu Markowi Wochowi i człon-
kowi zarządu Janowi Ziomce. 
 
 

                                   Marzec 

2.03. Mieszkańcy Olszowca wyruszyła rankiem na 
wiosenne sprzątanie miejscowości. Po 3 godzinach pracy 
zebrano w sumie 42 worki,  przyczepkę kabli i elektro-
śmieci. 26 worków zebrano przy drodze powiatowej.               
W sprzątaniu wzięli udział: Krystyna Gierczak, Anna            
i Wiesław Wiczołek, Dorota i Zbigniew Pecio, Mariola 
Sokołowska, Grzegorz Bartuzi, Andrzej Depta, Ewa 
Próchniak, Marcin Mrozek, Justyna Badeńska, Marek 
Woch i Emil Wałach. Pomysłodawczynie akcji - Krystyna 
Gierczak, Maria Wałach, Anna Wiczołek. Wszystkim 
zaangażowanym w akcję sprzątania serdecznie dziękujemy! 
 
 

 
 



6.03. Wójt gminy Markuszów Leszek Łuczywek, na zapro-
szenie wójta gminy Kurów Arkadiusza Małeckiego, wziął 
udział w uroczystościach 80. Rocznicy Publicznej Egzeku-
cji Więźniów Zamku Lubelskiego w Kurowie. Uczestnicy 
oddali hołd Polakom z okolicznych miejscowości, zamor-
dowanym przez Niemców w 1944 roku. 
 

 
 

8.03. Dzień Kobiet. Drogie Panie, składamy Wam 
najserdeczniejsze życzenia, szczęścia, dużo zdrowia, 
uśmiechu i radości w życiu osobistym, spełnienia 
najskrytszych marzeń oraz wielu sukcesów i satysfakcji                
w życiu osobistym i zawodowym. 
9.03. Sprzątanie Kalenia. Pani sołtys Natalia Serewa 
serdecznie dziękuje mieszkańcom za wspólną pracę. 
Zebrano aż 43 worki śmieci z drogi powiatowej i 15                   
z gminnej. W akcji udział wzięli: Arkadiusz Szewczyk, 
Paweł Serewa, Katarzyna Bieniek, Bartek Bieniek, 
Magdalena Nowaczyk, Milena Szewczyk, Katarzyna 
Brillowska, Marek Susek, Radosław Nowaczyk, Agnieszka 
Nowaczyk, Wojciech Jabłoński.    
 

 
 

 
 

7.03. Na ulicy Cmentarnej w Markuszowie odbyło się 
robocze spotkanie przedstawicieli Powiatowego Zarządu 
Dróg w Puławach i Gminy Markuszów z nowo wybranym 
projektantem drogi. Uzgodniono wstępne założenia do 
projektu modernizacji tej ulicy. 

7 i 8.03. Wykonawca modernizacji targowiska przygotował 
szalunki pod słupy wiaty po czym zalał je betonem. 
 

 
 
 

11.03. Dzień Sołtysa. Dziękuję Wszystkim Sołtyskom                  
i Sołtysom naszej gminy za Wasze zaangażowanie i troskę 
o te nasze najmniejsze, wiejskie wspólnoty. 
 Życzę wszelkiej pomyślności. Wójt Leszek Łuczywek 
16.03. Sprzątaniu Olempina. Zebrano ponad 50 worków 
śmieci i kilka opon. W porządkowaniu udział wzięli: Marta 
Pecio, Natalia Pecio, Kacper Pecio, Wiktor Pecio, Kacper 
Gąszczyk, Aleksandra Gąszczyk, Zofia Pyda, Katarzyna 
Podolska, Magdalena Pasek, Szymon Pasek, Jolanta                
Stasiak, Aneta Pecio, Karol Pecio, Gabriela Pecio, Wiktoria 
Pecio, Jakub Pecio, Anna Filipiak, Marzanna Ogórek, Olga 
Stróżek, Emil Stróżek, Marzena Wiśniecka, Anna Struska, 
Maria Jańczak, Dawid Jańczak, Tomasz Jańczak, Andrzej 
Mrozek. Pani sołtys Marzanna Ogórek bardzo dziękuje 
wszystkim zaangażowanym w akcję sprzątania!  
 

 
 

 

21.03. Wykonawca rozpoczął wiosenne prace na gminnych 
drogach w ramach II etapu przebudowy dofinansowanego             
z Polskiego Ładu. Na zdjęciu droga w Górach, gdzie będą 
jeszcze modernizowane dwa inne odcinki. Na swoją kolej 
czekają jeszcze drogi w Górach-Kolonii (w kierunku Gar-
bowa) oraz w Markuszowie - ulice Przesmyk, Michałówka, 
Krańcowa i odcinek między hurtownią środków ochrony 
roślin a Organic Polska ul. Lubelska 5. 
 
 

 
 



6

22.03. Uroczystość 25-lecia Samorządu Powiatu Puław-
skiego. W jej trakcie wręczono Medale za Długoletnią 
Służbę i odznaki honorowe „Zasłużonego dla Powiatu            
Puławskiego", które otrzymali wójtowie gmin: Markuszów             
- Leszek Łuczywek, Kurów - Arkadiusz Małecki, Wąwol-
nica - Marcin Łaguna, Puławy - Kamil Lewandowski, Ba-
ranów - Mirosław Grzelak. Odbyło się również spotkanie              
z p. Leszkiem Zugajem i prezentacja jego książki „25 lat 
Powiatu Puławskiego". 
 

 
 

30.03.-1.04. Święta Wielkanocne. Błogosławionych,              
spokojnych, radosnych i pełnych nadziei Świąt Wielkanoc-
nych dla Mieszkańców i Sympatyków Gminy Markuszów 
życzy Wójt Gminy Markuszów Leszek Łuczywek wraz               
z pracownikami urzędu gminy. 

                                         Kwiecień 

4.04. W starostwie powiatowym została podpisana umowa 
na I etap przebudowy drogi powiatowej z Markuszowa do 
Zabłocia. Cieszymy się z szybkiego rozpoczęcia tej 
inwestycji. Według informacji, wkrótce zostanie podpisana 
również umowa na II etap tego zadania. Gmina Markuszów 
współfinansuje te inwestycje. I etap remontu drogi 
powiatowej 2203L Markuszów - Góry - Gutanów pochłonie 
blisko 2,1 mln zł. 
Dziś, wspólnie z członkiem zarządu powiatu Janem Ziom-
ką, wójtem gminy Markuszów Leszkiem Łuczywkiem oraz 
dyrektorem PZD Łukaszem Ciupą, podpisano umowę na 
realizację tego zadania. W ciągu najbliższych dwóch tygo-
dni zostanie przekazany wykonawcy - firmie PBI Infra-
struktura SA z Kraśnika tzw. plac budowy. 
 

 
 

7.04. Wybory samorządowe. 
7.04. Dzień Pracownika Służby Zdrowia i Światowy 
Dzień Zdrowia. Wszystkim pracownikom służb 
medycznych serdecznie dziękujemy za poświęcenie i serce 
wkładane w pracę. 

9.04. PKW ogłosiła oficjalne wyniki wyborów 
samorządowych 2024. W naszej gminie na wójta i radnych 
zagłosowało 1438 osób, z czego 32 głosy były nieważne. 
 

W
O 
J 
T 

Leszek ŁUCZYWEK 
70,34% (989 głosów) 

Grzegorz OLSZAK 
29,66% (417 głosów) 

 O 
K 
R 
Ę 
G 
1 

BARWIŃSKI Leszek 
KWW WSPÓLNA GMINA 

MARKUSZÓW 
46,9%  (68 głosów) 

KOZA Sebastian 
53,1% (77 głosów) 

2 KOZAK Sebastian 
68,29%  (56 głosów) 

ZAWADA Piotr 
31,71% (26 głosów) 

3 ZARZEKA Tomasz 
63,7%  (86 głosów) 

SZYMCZYK Anna 
36,3% (49 głosów) 

4 PIETRUSZEWSKA Bożena 
KWW WSPÓLNA GMINA 

MARKUSZÓW 
62,71%  (74 głosów) 

STASIAK Andrzej 
37,29% (44 głosy) 

5 OSIAK Adam 
59,66%  (71 głosów) 

MURAWSKI 
Sławomir 

40,34% (48 głosów) 
6 GAWRON Katarzyna 76,67%  

(46 głosów) 
ZDUN Jacek 

 23,33% (14 głosów) 
7 MROZEK Małgorzata 

48,81%  (41 głosów) 
BARTNIK Adrian 
51,19% (43 głosy) 

8 NOWACZYK Radosław brak kontrkandydata 
9 SUSKI Jacek 

77,21%  (105 głosów) 
DĄBROWSKA 

Karolina 
22,79% (31 głosów) 

10 DEC-NADER Sylwia brak kontrkandydata 
11 WICZOŁEK Anna 

50,79%  (32 głosy) 
MROZEK Marcin 

49,21% (31 głosów) 
12 OSUCH Sławomir 

61,68%  (66 głosów) 
STANIAK Edyta 

38,32% (41 głosów) 
13 FILIPIAK Anna 

85,71%  (54 głosy) 
JAŃCZAK Julita 

14,29% (9 głosów) 
14 PAWŁOT Anna 

85,54%  (71 głosów) 
WIŚNIECKA Agata 
14,46% (12 głosów) 

15 GAWRON Krzysztof brak kontrkandydata 
 
 

12.04. OSP w Markuszowie zorganizowała nabór do 
Młodzieżowej Drużyny Pożarniczej. Skierowany jest on 
do uczniów w wieku od 10 lat wzwyż, do chłopców                       
i dziewczyn. OSP chce przygotować Drużyny do halowych 
zawodów MDP. Pierwsze spotkanie odbyło się w szkole na 
sali gimnastycznej. Wszyscy mogli spróbować swoich sił   
w torze, który trzeba pokonać w zawodach MDP. 
 

 
 

13.04.  Dzień Pamięci o Zbrodni Katyńskiej. 
13.04. Sprzątanie w Wólce Kątnej. W sprzątaniu wzięło 
udział 36 mieszkańców. Sołtys Dariusz Gawron bardzo  
dziękuje za pracę rodzinom: Próchniaków, Wyskwarów, 
Rusinków, Zarzyków, Lipińskich, Dąbrowskich, Wójtowi-
czów, Gawronów, Góreckich, Wochów oraz Strumników. 



Wspólna praca zakończona została odpoczynkiem przy 
ognisku i smaczną kiełbaską. 
 

 

 
 

13.04. Sprzątanie w Bobowiskach. Frekwencja jak zwykle 
dopisała - było 31 osób. Zebrano ponad 20 worków śmieci  
- cieszy fakt, że z roku na rok jest ich coraz mniej!                  
Pani sołtys Magdalena Odzioba składa serdeczne 
podziękowania rodzinom: Boreczków, Boreczków, 
Ogórków, Kobusów, Kobusów, Pawłotów, Kamińskich, 
Szymczyków, Mazurkiewiczów, Piechów, Wójtowiczów, 
Miazków, Dęgów, Dąbrowskich, Kozłów, Odziobów. 
Dziękujemy też za przybycie Panu Wójtowi. Udało się 
oczyścić i pomalować drewniane elementy na placu zabaw. 
Po pracy był też czas na relaks z kiełbaską przy ognisku. 
 

 
 

16.04. Odbyły się dwa spotkania w sołectwach. Wzięli                
w nich udział:  Z-ca Naczelnika Wydziału Ruchu Drogo-
wego Komendy Powiatowej Policji w Puławach kom.                 
Wojciech Warszawski, Inspektor Wydziału Komunikacji               
i Dróg w Starostwie Powiatowym w Puławach Mariusz 
Próchniak, Z-ca Dyrektora Powiatowego Zarządu Dróg 
Łukasz Ciupa, Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Puław-
skiego Grzegorz Kuna, Radny Rady Powiatu Puławskiego 
Marek Woch, Wójt Leszek Łuczywek, podinsp. ds inwesty-
cji Stefan Gajda, wnioskodawca zmian w Łanach Radny 
elekt Adrian Bartnik, Radna elekt Anna Wiczołek, Sołtys 
Olszowca Zbigniew Pecio, wnioskodawca zmian                   
w Olszowcu Marcin Mrozek. Podczas spotkania w Łanach 

postanowiono o ustawieniu znaków: ograniczającego pręd-
kość do 40 km/h na terenie całej miejscowości, "uwaga 
piesi" oraz "uwaga dzieci" w odpowiednich miejscach.                
W Olszowcu postanowiono o ustawieniu znaków: teren 
zabudowany w zwięzłej zabudowie i "uwaga piesi". 
22.04. Światowy Dzień Ziemi. 
26.04. Dzień Pamięci Ofiar Zbrodni Katyńskiej. 
Wzruszającą uroczystość przygotowali uczniowie z klasy 
VII b pod kierunkiem Pani Moniki Stryjeckiej. 
 

 
 

30.04. Na targowisku zamontowano drewniane elementy 
wiaty. Ujawniły one przyszły kształt dachu. 
 

Maj 
1.05. Międzynarodowy Dzień Solidarności Ludzi Pracy  
- międzynarodowe święto klasy robotniczej, obchodzone             
od 1890 r., w Polsce jest świętem państwowym od 1950 r. 
Rocznica wejścia Polski do Unii Europejskiej, której 
Polska jest członkiem od 1 maja 2004. 
2.05. Dzień Flagi Rzeczpospolitej Polskiej.                            
Biało-Czerwona jest symbolem, który jednoczy rodaków, 
dając świadectwo naszej przynależności narodowej. Flaga 
towarzyszy nam wszędzie tam, gdzie Polacy pragną 
wyrazić łączność z polską wspólnotą. 2 maja jest również 
Dniem Polonii i Polaków za Granicą. 
3.05. 233. rocznica uchwalenia Konstytucji 3 Maja.  
Gminne i parafialne obchody rozpoczęło wspólne przejście 
pocztów sztandarowych spod urzędu gminy Markuszów do 
kościoła Świętego Ducha, gdzie ks. prob. Michał Głowacki 
sprawował uroczystą mszę św. w intencji Ojczyzny                        
i strażaków. Po mszy wójt Leszek Łuczywek w obecności 
radnych gminnych i radnego powiatowego Marka Wocha 
złożył kwiaty pod obeliskiem upamiętniającym odzyskanie 
przez Polskę niepodległości. Następnie w GDK miał 
miejsce występ artystyczny młodzieży z klas VI a i b, 
dyrektor GDK Sławomir Łowczak wygłosił krótką 
prelekcję historyczną i zaprezentował wystawę starych 
fotografii przygotowaną z okazji 600.lecia parafii 
Markuszów. Na zakończenie uczestnicy wysłuchali 
okolicznościowego koncertu w wykonaniu zespołu 
"Paracas". 
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„Szanowni Państwo, mieszkańcy Gminy Markuszów! 
    Święto Narodowe, które obchodzimy w rocznicę 
uchwalenia Konstytucji 3 Maja, jest jednym z tych dni                  
w roku, który skłania do refleksji nad znaczeniem takich 
słów jak wolność i odpowiedzialność, głównie w kontekście 
Państwa i Narodu, ale i naszej małej Ojczyzny. Co roku 
spotykamy się przed obeliskiem niepodległości i oddajemy 
hołd naszym bohaterom w imię naszej tożsamości, wolności 
i przyszłości Ojczyzny. Konstytucja 3 Maja powinna być dla 
nas wzorem myślenia o odpowiedzialności za państwo                   
i troski o dobro wspólne. Dobro, którego w obecnych 
czasach nam potrzeba i które powinniśmy pielęgnować. 
Dlatego też niezależnie od dzielących nas różnic, starajmy 
się szukać drogi do zrozumienia jak wielką wartością dla 
wszystkich pokoleń Polaków była i jest wolna i niepodległa 
Ojczyzna. Jak mówią słowa Konstytucji 3 Maja, postępujmy 
tak, aby na „błogosławieństwo, na wdzięczność 
współczesnych i przyszłych pokoleń zasłużyć”.  
  Szanowni Państwo! Życzę, aby Święto 3 Maja przyniosło 
Państwu radość z bycia Polakiem. Niech Majowa Jutrzenka 
zagości w naszych sercach, niech przyniesie wszystkim 
pokój, radość i optymizm. W tym dniu, nasza obecność tutaj 
niech będzie podkreśleniem naszego patriotyzmu. Niech 
powiewające flagi będą przypomnieniem słów św. Jana 
Pawła II, który mówił: „Jesteście świadkami historii. 
Przypominajcie, że Wolność jest nam nie tylko dana, ale                 
i zadana”. 
  Z okazji Dnia Strażaka życzę wszystkim Strażakom 
pomyślności w życiu zawodowym i prywatnym, dużo 
zdrowia dla Was i Waszych rodzin. Składam serdeczne 
podziękowania za Wasz trud, za poświęcenie, za wielki dar 
serca, jakim jest Wasza piękna służba i zaangażowanie. 
Życzę bezpiecznej służby, zawsze szczęśliwych powrotów                
z akcji! Należą Wam się ogromne podziękowania za 
poświęcenie w ochronie życia i mienia ludzkiego,                        
za zaangażowanie i gotowość do niesienia pomocy. 
  Dziękuję serdecznie wszystkim za udział w obchodach 
Trzeciego Maja - ks. proboszczowi Michałowi Głowackiemu 
za sprawowanie mszy świętej, Pani Agnieszce Mroczek 
dyrektor szkoły, wychowawczyniom klas VI a i b – Paniom 
Ewelinie Kuflewskiej, Agnieszce Furtak i Panu Tomaszowi 
Serewie za przygotowanie programu. Wielkie słowa uznania 
dla naszej młodzieży za tę pięknie przedstawioną lekcję 
historii! Dziękuję pocztom sztandarowym, strażakom, 
radnym, sołtysom, dyrektorowi GDK za przygotowanie 
wystawy fotografii, zespołowi Paracas za koncert. Bardzo 
dziękuję Mieszkańcom, którzy tak licznie uczestniczyli                
w dzisiejszym świętowaniu.”     Wójt Leszek Łuczywek 

4.05. Dzień Strażaka Wszystkim strażakom składamy 
słowa podziękowania za ofiarną służbę. 
6.05. Odbyła się pierwsza w kadencji 2024-2029 sesja 
Rady Gminy Markuszów. Obrady otworzyła radna 
Bożena Pietruszewska. Radni i wójt odebrali zaświadczenia 
o wyborze, a następnie złożyli uroczyste ślubowanie. 
Złożenie ślubowania oznacza objęcie mandatów przez 
radnych i wójta. Rada wybrała przewodniczącą, którą 
została Sylwia Dec-Nader: „Pragnę swoją pracą w radzie 
gminy dbać o pomyślność naszej małej ojczyzny, w swoim 
postępowaniu mieć na uwadze dobro wspólne. Zobowiązuję 
się do dbania o to, aby rada gminy była miejscem 
stanowienia dobrego miejscowego prawa, miejscem 
konstruktywnej współpracy z organem wykonawczym                

- wójtem, miejscem, gdzie może będziemy toczyli spory, 
ale będą to spory konstruktywne. Gdzie dobro naszej 
ojczyzny będzie najważniejsze.” Wybrano również 
wiceprzewodniczących: Annę Filipiak, Annę Pawłot                   
i Krzysztofa Gawrona. Serdecznie gratulujemy i życzymy 
owocnej pracy dla dobra naszej gminy. 
10.05. Zebranie sołeckie w Łanach - w sprawie wyboru 
nowego sołtysa. Zebranie rozpoczął wójt Leszek Łuczywek, 
który powitał wszystkich gości. Na przewodniczącego 
zebrania wybrano radnego Adriana Bartnika. Powołano 
komisję skrutacyjną w składzie: Bogusława Gąszczyk, 
Magda Suszek, Andrzej Poczek. Wynik głosowania: 
Małgorzata Gawryjołek: 30, Paweł Jabłoński: 17 głosów. 
Składamy serdeczne gratulacje Małgorzacie Gawryjołek, 
nowej Pani Sołtys - powodzenia w działaniach i satysfakcji 
z pełnienia tej zaszczytnej funkcji. 
Wielkie podziękowania dla dotychczasowego sołtysa             
Pana Sławomira Piecha, za całą kadencję oraz wkład                 
w rozwój Sołectwa złożyli Mieszkańcy sołectwa oraz wójt. 
 
 

 
 

18-19.05. Rajd Nadwiślański. Na terenie naszej gminy trasa 
rajdu wiodła przez Zabłocie, Bronice, Kolonia - Bronice. 
Góry Olesińskie, Płonki, Kaleń. 
20.05. Ochotnicza Straż Pożarna w  Kaleniu otrzymała 
10 000 zł dofinansowania na zadanie pn.: Zakup sprzętu              
i umundurowania dla jednostki OSP w Kaleniu, 
26.05. Ksiądz Proboszcz dr Michał Głowacki 22 maja 
obchodził jubileusz 25lecia kapłaństwa. Po uroczystej 
mszy świętej przedstawiciele parafian i mieszkańców 
gminy złożyli Księdzu życzenia. Serdecznie gratulujemy 
Księdzu Jubilatowi i życzymy wszystkiego najlepszego na 
kolejne lata w kapłańskiej posłudze! 
 

 



27.05. Dzień Samorządu Terytorialnego. Pracownikom 
urzędu gminy, jednostek organizacyjnych, Radnym, 
Sołtysom składamy życzenia zdrowia, pomyślności, 
wytrwałości i satysfakcji w realizacji zadań samorządo-
wych. Życzymy, aby Państwa praca była szanowana                    
i doceniana przez mieszkańców. 

Czerwiec 
1.06. Dzień Dziecka. Tym małym i dużym składamy 
najserdeczniejsze życzenia - dziecięcej wiary w dobro, 
beztroski i uśmiechu na co dzień. 
2.06. Dzień Dziecka z GDK - młodzi mieszkańcy gminy 
wraz z rodzicami i dziadkami spędzili ten dzień w sposób 
aktywny, twórczy i pełen pasji. Zabawy, gry, konkursy                  
z nagrodami, osłodzone batonikami, soczkami, watą 
cukrową i popcornem, uzupełniły spalone kalorie. Był mini 
plac zabaw, malowane były tatuaże i zaplatane warkoczyki, 
a na zakończenie imprezy wszyscy zjedli kiełbaski z grilla. 
3-15.06. W GDK odbywał się cykl historycznych i archiwi-
styczno-graficznych warsztatów dla młodzieży. Na warszta-
tach odkrywano lokalne historie i postaci związane                 
z Powstaniem Styczniowym w naszej Małej Ojczyźnie             
i okolicach. Projekt dofinansowano ze środków Biura       
„Niepodległa” w ramach Programu Dotacyjnego „Powsta-
nie Styczniowe 1863-1864”. 

 
 

5.06. Wójt i zastępca kierownika USC odwiedzili pana 
Henryka Dąbrowskiego z Zabłocia, który 1 czerwca 
skończył 100 lat. Wójt odczytał i przekazał Jubilatowi list 
gratulacyjny od premiera Donalda Tuska, wręczył bukiet 
kwiatów i złożył życzenia od całej społeczności gminy. 
Panu Henryk cieszy się dobrą pamięcią i zdrowiem. Przeżył 
II wojnę światową i jest świetnym źródłem wiedzy o tym, 
co w tym czasie działo się na markuszowskiej ziemi. 
Chętnie dzieli się nią z innymi, snując ciekawe opowieści. 
Dostojnemu Jubilatowi życzymy kolejnych lat życia                 
w zdrowiu i pogodzie ducha! 
7.06. Szkoła Podstawowa świętowała Dzień Dziecka. 
13.06. Święto Patrona w Szkole Podstawowej w Marku-
szowie. Akademię poświęconą Janowi Pockowi przygoto-
wała klasa II pod kierunkiem Pani Ewy Ciupy. Wręczono 
również nagrody w teleturnieju czytelniczym "W krainie 

bajek", przygotowanym przez Panie: Iwonę Landos i Ewę 
Ciupę oraz turnieju tenisa stołowego, zorganizowanego 
przez Pana Damiana Jańczaka. Serdecznie gratulujemy 
wykonawcom i nagrodzonym. 
16.06. Uroczyste świętowanie 60-lecia kapłaństwa 
Księdza Kanonika Mariana Gorala. Na początku mszy 
świętej Jubilatowi życzenia wielu lat zdrowia, bożego 
błogosławieństwa i opieki Świętego Józefa złożyli 
przedstawiciele Rady Parafialnej, dzieci ze scholi, wójt 
Leszek Łuczywek z Przewodniczącą Rady Gminy Sylwią 
Dec-Nader i p. sekretarz Bożeną Tkaczyk-Żurawską,                     
a także były wójt p. Andrzej Rozwałka. 
 

 
 

Później, Księża Jubilaci – ksiądz Marian oraz ksiądz Michał,  
a także ks.wikary Andrzej Winiarski, parafianie i zaproszeni 
goście spotkali się na wspólnym plenerowym poczęstunku                     
i przepysznym torcie z okazji 60 i 25lecia kapłaństwa. 
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15.06. Powitanie Lata"24 MARKUSZÓW - festyn              
i zabawa przygotowane przez Ochotniczą Straż Pożarną. 
 

 
21.06. Zakończenie roku szkolnego w Szkole Podstawo-
wej w Markuszowie. Uczniom, nauczycielom i rodzicom 
życzymy udanego i bezpiecznego wypoczynku! 
 

 
 

22.06. Podczas finału II edycji Konkursu „Pieczywo         
kromka.pl” na najlepszy i tradycyjny wypiek rzemieślniczy 
Rodzinne Gospodarstwo Ekologiczne ,,Skarby Natury”                
z Zabłocia - Jolanta Pecio otrzymało I miejsce za chleb 
pełnoziarnisty z pradawnych zbóż. Serdecznie gratulujemy! 
26.06.  53. rocznica śmierci Jana Pocka. Wójt oraz przed-
stawiciele Stowarzyszenia Pamięci Jana Pocka z udziałem 
rodziny poety złożyli wieniec pod pomnikiem Jana Pocka. 
 

 
 

KIEDY POWRÓCĘ? 
rodzinne strony… kiedy do was powrócę?… 

dziś tylko w snach mi się jawią palmą wielkanocną 
Nałęczów Markuszów… Bronice Kaleń… Zabłocie… 

…pola wypukłe wzgórzami 
dzikie wąwozy… leszczyny… głogi… 
i w przydrożnych rowach mlecze złote 

przesiane stokrotką… 
tam na tej ziemi, która była naszą 

– moją i twoją – kołyską 
pierwszy raz w życiu w niedzielne popołudnie 

dłoniem twe uścisnął… byliśmy sami… 
tylko przez sadów gąszcze zielone przez jaśminy białe 

padł nagle słoneczny promień na nasze twarze… 
i serca nasze powiązał na zawsze… 

                                                Jan Pocek    z rękopisu 1951 

 

Ksiądz 

Kanonik 

Marian 

Goral 

 

  Marian Kazimierz Goral urodził się 15 sierpnia 1940 
roku w Stoczku, parafia Krasienin.  
  Ukończył szkołę podstawową w Krasieninie, liceum 
ogólnokształcące w Lubartowie, a następnie Semina-
rium Duchowne w Lublinie.  
  Święcenia kapłańskie przyjął 31 maja 1964 roku                
od biskupa Piotra Kałwy. Następnie rozpoczął pracę 
jako wikary w parafii w Kamieniu (1964-66), dekanat 
chełmski, a później w Wielączy, dekanat zamojski. 
Później był wikarym w parafii Wniebowzięcia 
Najświętszej Marii Panny w Biłgoraju (1972-80). 
Następnie został mianowany rektorem kościoła 
Świętego Jerzego w Biłgoraju (1980-84), którego 
następnie został proboszczem (1984-92). W kolejnych 
latach był proboszczem w parafii pod wezwaniem 
Świętego Mikołaja w Hrubieszowie.  
Następnie przeszedł do diecezji lubelskiej.  
W roku 1993 został proboszczem w parafii Świętego 
Józefa w Markuszowie, którą to funkcję sprawował do 
czerwca 2010 roku.  
Od stycznia 2003 do grudnia 2007 sprawował funkcję 
wicedziekana dekanatu garbowskiego archidiecezji 
lubelskiej. Kanonik. 
Od 2010 jest rezydentem w parafii w Markuszowie.  
Rodzina: rodzice Zofia i Stanisław, rodzeństwo                     
- bracia: Stanisław i Władysław, siostra Janina.  
Bratanek błogosławionego biskupa Władysława 
Gorala. 

 



 

  Z dziejów Markuszowa 

 

cz.7. Markuszów w XX w.  
II wojna światowa: 

Działania partyzanckie 
w okolicach Markuszowa 

 

   Poprzedni artykuł zakończyliśmy pod koniec września 
1939 r., kiedy to dowódca jednego z niemieckich 
oddziałów, maszerujących wówczas przez Markuszów                 
w stronę Puław, zatrzymawszy się na plebanii                                  
u ówczesnego proboszcza, ks. Soszyńskiego, poinformował 
go o zajęciu miejscowości przez Wehrmacht i obowiązkowi 
podporządkowania się wszystkich mieszkańców nowym 
władzom. Ordnung muss sein, koniec, kropka. 
 
 

 
 

   Formalnie nie było wyjścia, jednak w rzeczywistości 
lokalna społeczność nigdy nie podporządkowała się                
w całości okupantowi. Kolejne lata wojny i okupacji 
mijały w atmosferze mniej lub bardziej jawnego 
wspierania działających w również w okolicy 
Markuszowa konspiracyjnych organizacji. 
  Z uwagi na to, że na tych terenach dominowała 
ludność rolnicza, podstawową, konspiracyjną 
organizacją wojskową działającą na tych terenach były 
Bataliony Chłopskie. Należący do nich partyzanci 
dokonali przez cały okres okupacji szereg udanych 
akcji przeciwko Niemcom, do których należały m.in. 
próba powstrzymania pacyfikacji wsi Barłogi 9 lipca 
1943 r., likwidacja niemieckich magazynów 
zbożowych w Nałęczowie 1 września 1943 r. czy też 
wykolejenie pod Gołębiem niemieckiego pociągu, 
wiozącego zaopatrzenie na front wschodni. 
   Oprócz zorganizowanych, większych akcji 
zbrojnych, partyzanci dokonywali również licznych 
rekwizycji na majątku okupanta, prowadzili 
działalność oświatową wśród miejscowej ludności, 
wydawali własną konspiracyjną prasę, organizowali 
pomoc materialną dla mieszkańców wysiedlanych 
przez okupanta miejscowości, a w lipcu 1944 r. 
czynnie atakowali Niemców uciekających tędy przed 
zbliżającą się ze wschodu Armią Czerwoną. 
   Pamiątką po działalności Batalionów Chłopskich                     
w okolicach Markuszowa jest m.in. znajdująca się na 

cmentarzu parafialnym zbiorowa mogiła poległych 
partyzantów, dokąd konspiracyjnie przenoszono 
ekshumowane pochówki z całej okolicy. 
   Opisując zorganizowane działania partyzanckie                 
z czasów II wojny światowej, należy wspomnieć tu 
również o inspirowanej potrzebą chwili, doraźnej 
partyzantce, tworzonej przez miejscową ludność 
żydowską. Dlaczego? Okres kilku lat okupacji nie był 
łatwy dla nikogo, jednak w wyjątkowo tragiczny 
sposób potraktował właśnie miejscową społeczność 
żydowską. 
   Niemcy, dążąc na terenie całego kraju do 
bezwzględnej eksterminacji Żydów, w Markuszowie 
rozpoczęli ten proces od utworzenia w maju 1941 r. 
getta, do którego likwidacji przystąpili niespełna rok 
później wywożąc część jego mieszkańców do obozu 
zagłady w Sobiborze a część rozstrzeliwując na 
miejscu. Ostateczną likwidację pozostałej w Marku-
szowie ludności żydowskiej, okupanci przeprowadzili 
9 maja 1942 r., wywożąc ją do wspomnianego obozu 
w Sobiborze. Podjętą na wieść o szykowanej akcji 
próbą desperackiej samoobrony były próby ucieczek 
do okolicznych lasów, a także wspomniane wcześniej 
organizowanie doraźnej partyzantki – łącznie                          
w okolicach Markuszowa działały trzy żydowskie grupy 
partyzanckie, założone przez 50 Żydów, którzy uciekli 
przed aresztowaniami, a wkrótce dołączyli do nich także 
zbiegli z obozów jeńcy wojenni z Armii Czerwonej. 
   Nie na wiele jednak to się zdało: organizowane przez 
Niemców systematyczne obławy doprowadziły do 
pochwycenia większości ukrywających się osób, 
podobnie większych szans w walce z regularnymi 
oddziałami przeciwnika nie miała szans słabo 
uzbrojona i nieliczna żydowska partyzantka. 
 

 
     

Okolice Markuszowa zostały wyzwolone przez 
oddziały rosyjskie 23 lipca 1944 r. - powitamy je, być 
może, w kolejnym artykule... 

Paweł Grudzień 
 
Bibliografia:  
1.Sławomir Łowczak, Burzliwa historia Markuszowa, 
Markuszów 2001, 2. Markuszów. Historia nieoczywista, Katalog 
wystawy w GDK Markuszów z 2022 r., 3. Markuszów – akcja 
„Reinhardt”, na: https://teatrnn.pl/ar/markuszow-akcja-reinhardt/ 
Zdjęcia:  https://teatrnn.pl   https://lasyjanowskieiokolice.pl 
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Leszek 
Łuczywek 

wójt 

Gminy 
Markuszów 

 

 

 10 maja na zaproszenie uczniów kl. VII b Szkoły 
Podstawowej im. J. Pocka w Markuszowie, nauczycielki 
języka polskiego Pani Iwony Landos i nauczycielki wspo-
magającej Pani Justyny Matraszek, przybył na spotkanie 
Leszek Łuczywek – wójt gminy. 
 Po przywitaniu Gościa p. Iwona udzieliła głosu uczniom. 
Łukasz zapytał: Jakie ma Pan hobby? Czy mógłby Pan               
o nim opowiedzieć? 
- Moje hobby to głównie muzyka. Jeszcze w podstawówce 
grałem na akordeonie. Później śpiewałem i grałem na 
gitarze w zespole harcerskim. A ostatnio, w czasie 
covidowym - nauczyłem się grać na ukulele. Muzyka to 
moja ulubiona rozrywka i sposób na odstresowanie się. 
 Jaki przedmiot w szkole był Pana ulubionym? 
- Myślę, że był to język polski, miałem z niego bardzo 
dobre oceny. W zasadzie z innych przedmiotów też,               
ale generalnie stwierdzono, że jestem bardziej humanistą. 
Igor: Jakie ma Pan wykształcenie? 
- Po szkole podstawowej w Bogucinie, wyjechałem do 
Radomia i tam ukończyłem Technikum Rolnicze. Następnie 
skończyłem Wydział Politologii, a potem Wydział Prawa na 
UMCS w Lublinie - jestem podwójnym magistrem. Później 
jeszcze studia podyplomowe z wyceny nieruchomości                
i z ochrony danych osobowych i zdobyłem licencję 
zarządcy nieruchomości. 
Kim Pan chciał być w młodości? 
- Jak byłem bardzo mały chciałem zostać kombajnistą. 
Bardzo podobały mi się kombajny. 
Zuzia: Czy od zawsze wiedział Pan, jaką karierę chce Pan 
realizować? 
- Jak byłem jeszcze na studiach, to zacząłem myśleć o pracy 
w samorządzie. Najpierw jednak, w trakcie studiów, 
zacząłem pracę w Radiu Lublin, którego współ-
pracownikiem byłem przez kilka lat. Zajmowałem się min. 
tematyką rolniczą. Jako absolwent politologii mogę też 
uczyć w szkole WOS-u. Po studiach zostałem sekretarzem 
w gminie Garbów, potem w gminie Niemce. Następnie 
związałem się z powiatem puławskim, zacząłem pracę                
w starostwie, najpierw jako kierownik Wydziału Zdrowia               
i Spraw Społecznych, potem sekretarz powiatu, a następnie 
jako kierownik w spółdzielni mieszkaniowej. Pracowałem 
też jako konsultant ds. funduszy europejskich w puławskim 
punkcie informacyjnym urzędu marszałkowskiego. 
Lena: Co Pana skłoniło do podjęcia decyzji, żeby 
wystartować na Wójta Gminy Markuszów? 

- Wszystko zaczęło się od samorządu szkolnego, którego 
byłem przewodniczącym. Później przez większość mojego 
życia zawodowego pracowałem w samorządzie. 
Wykształcenie i doświadczenie zdobyte w tych miejscach 
sprawiły, że uważałem się przygotowany do tego 
stanowiska. A gdy pojawiła się informacja, że 
dotychczasowy wójt odchodzi na emeryturę wystartowałem 
w wyborach. 
Krzysztof: Co Pan najbardziej lubi w swojej pracy? 
- Dużo rzeczy lubię, ale najbardziej mnie cieszy, kiedy 
widzę efekty swojej pracy, np. nowe drogi, wodociągi, coś, 
co nas buduje, daje perspektywy na przyszłość. 
A co Pana najbardziej irytuje w pracy? 
- Najbardziej mnie irytuje, gdy przygotowujemy jakieś 
działania dla dobra społeczności i nagle jedna, dwie osoby 
są temu przeciwne. Najczęściej kieruje nimi interes 
prywatny. Ostatnio właśnie miała miejsce taka sytuacja. 
Damian: Czy „wójtowanie” to ciężka praca? 
- Odpowiedź nie jest łatwa. To praca, która daje satysfakcję, 
pomimo, że jest ciężka. Trwa ona w zasadzie całą dobę,                
z przerwą na sen. 
Ile razy można startować na wójta? 
- Według obecnych przepisów, dwa razy. Kiedyś nie było to 
ograniczone. Może będzie powrót do poprzednich 
przepisów. Myślę, że o tym powinni decydować sami 
mieszkańcy. Ponieważ do tej funkcji bardzo potrzebne jest 
doświadczenie w pracy w samorządzie. Dopiero po 
kilkunastu latach można dobrze poznać gminę, jej 
mieszkańców i ich potrzeby, a na dobrą realizację zadań 
potrzeba wielu lat. 
Błażej: Jakie ma Pan plany na sportowy rozwój Gminy? 
- Często słyszę to pytanie. Chciałbym, żeby powstało nowe 
boisko przy Ośrodku Zdrowia. Jednak do tego potrzebne 
jest stowarzyszenie, które zadbałoby o fundusze unijne na 
ten cel. Niestety, w Markuszowie nie ma żadnego klubu 
sportowego z prawdziwego zdarzenia. Za swój osobisty 
sukces uważam zorganizowanie grupy karate w szkole. 
Byłem tego inicjatorem. Cieszę się, że pojawiła się też 
grupa siatkówki. 
Wojtek: Kiedy będzie pociągnięty światłowód na ulicy 
Lubelskiej? 
- Dobre pytanie, ale nie do mnie, ponieważ jest to 
inicjatywa, którą zajmuje się Ministerstwo Cyfryzacji i ono 
zleca te zadania. Można to sprawdzić na stronie 
internetowej. 
Wiktor: Jaki jest Pana ulubiony sport? 
- Ostatnio moim ulubionym sportem jest kajakarstwo.              
Od kilku lat wraz z żoną odkrywamy uroki pływania                  
po Wieprzu lub Tanwi. Bardzo polecam ten sport. 
Czy jest w planach budowa w Markuszowie skateparku? 
- Powiem szczerze, że w tej chwili nie. Jako Gmina mamy 
problem z terenami na takie inwestycje. W nowej kadencji 
Rady Gminy będziemy zmieniać projekt zagospodarowania 
przestrzennego. Będzie można się nad tym zastanowić, ale 
jest pytanie, czy jest duże zapotrzebowanie na taką 
inwestycję. Jest to sprawa do przemyślenia. 
Gabrysia: Czy pomógłby Pan potrzebującemu na ulicy? 
- Zdarzało mi się to, ale zawsze jest pytanie, czy ten 
potrzebujący zbiera na właściwy cel. Warto jednak  
porozmawiać. To mi się zdarzyło i kilka razy 
skontaktowałem taką osobę z kimś, kto mógł zaoferować 
pracę potrzebującemu. 



Czy jest możliwość założenia filtra wody na ujęciu szkolnym, 
żeby uniknąć chlorowania? 
- Dobre pytanie. Są już inne sposoby, ale nadal chlorowanie 
jest najlepszą metodą i musi się odbywać. Nie możemy                    
z tego zrezygnować. Dzięki temu nigdy nie zdarzyło się, że 
należało zamknąć ujęcie wody w Markuszowie. 
W poprzedniej kadencji planował Pan utworzenie 
Młodzieżowej Rady Gminy. Czy nadal chce Pan zrealizować 
to założenie? 
- Tak i przepraszam Was, że to się nie udało, ale pandemia 
bardzo pokrzyżowała nasze plany w ubiegłej kadencji. 
Mamy przygotowane dokumenty, żeby powołać taką Radę. 
Widzę po Was, że jest potencjał i mam nadzieję, że 
niedługo to zrobimy. 
Jakie są obecnie najważniejsze inwestycje realizowane 
przez Urząd? 
- Najważniejsza obecnie inwestycja związana jest ze stacją 
uzdatniania wody i oczyszczalnią ścieków. Dotyczy ona 
całej gminy. Na ukończeniu jest też pierwszy etap 
modernizacji placu targowego. Wybudowana została wiata. 
Planujemy też modernizacje kilku ulic w Markuszowie. 
Utrzymujemy oświetlenie ledowe ulic, pojawiła się 
instalacja fotowoltaiczna na budynku szkoły. 
Szymon: Czy jest w planach budowa w Markuszowie 
jakiegoś dużego sklepu, typu, np.: Lidl, czy Żabka? 
- Nie wiem, to są inwestycje firm, które są właścicielami 
tych sklepów. Pytanie, czy one są potrzebne - jest 
Biedronka, niedaleko Dino, Stokrotka. 
Kiedy będą latarnie na ulicy Syberia? 
- Już w tym roku. 
Franciszek: Jakie ma Pan plany dotyczące przyszłości 
Markuszowa? 
- Myślę, że to się pojawi w ramach pracy w tej kadencji, 
chodzi głównie o zmianę zagospodarowania przestrzennego. 
Planowana jest bardzo nowoczesna inwestycja, może farma 
fotowoltaiczna. Myślimy o możliwości obniżania kosztów 
opłat za prąd. Dużo się teraz mówi o stacjach wodorowych. 
Pani Iwona: Czy planowany jest powrót do ewentualnej 
budowy wiatraków, która się nie powiodła? 
- To zależy od zainteresowania inwestorów oraz planu 
zagospodarowania przestrzennego. 
Franciszek: Czy jest w planach wylanie asfaltu na ulicy 
Środkowej? 
- Tak. Jeszcze kilka kawałków ulic planowanych jest do 
remontu. 
Czy dobrze dogaduje się Pan ze współpracownikami? 
- Myślę, że tak, choć to ich trzeba by zapytać. Jednak nie 
wszystko zależy ode mnie. 
Franciszek: Jakie ciekawe wspomnienia ma Pan                           
z dzieciństwa? 
- W dzieciństwie dużo pomagałem rodzicom w pracy                  
w polu. A najważniejsze moje wspomnienia związane są               
z harcerstwem. Grałem przez wiele lat na gitarze, 
występowałem, jeździłem na festiwale. 
Którą klasę pamięta Pan najlepiej? 
- Chyba VIII. Miałem świadomość, że za chwilę coś się 
skończy i będzie musiało zacząć nowe... Pamiętam bal                   
i przygotowania do egzaminów do technikum. 
Jaki swój sukces uważa Pan za największy? 
- Myślę, że ostatnie wybory. Zostałem wybrany na drugą 
kadencję. Cieszę się, że mieszkańcy docenili moją pracę. 

Jestem szczęśliwym mężem i ojcem dumnym ze swoich 
dzieci, a to jest najważniejsze w życiu. 
Kasia: Co robi Pan w wolnym czasie? 
- Mam mało wolnego czasu, praca wójta nie zamyka się                 
w godzinach 7-15. Jeśli mam czas to gram na gitarze, 
akordeonie. Słucham muzyki, różnej. Lubię chóry, sam 
kiedyś śpiewałem w chórze. Ostatnio moim nowym hobby 
jest morsowanie. 
Magda: Czy lubi Pan swoją pracę? 
- Tak, bardzo lubię - jest wymagająca, ale daje mi dużo 
satysfakcji. 
Jakie są Pana cele zawodowe? 
- Jednym z moich celów było bycie wójtem i to mi się udało. 
Co będzie dalej? Zobaczymy, jeśli będzie to możliwe, 
chciałbym jeszcze raz startować na wójta. 
Pani Iwona: A co uważa Pan za swoją porażkę? 
- Uważam, że każdą porażkę można przekuć w naukę. 
Wyciągnąć wnioski i potraktować jak lekcję. 
Pani Iwona: Takiej odpowiedzi się spodziewałam. Myślę,   
że jest to ważne dla młodzieży, żeby nie przejmować się 
porażkami. Lepiej traktować je jako doświadczenia i naukę 
na przyszłość. 

   

Dziękujemy bardzo, Panie Wójcie, za ciekawą, inspirującą 
rozmowę. Myślę, że młodzież zdecydowanie poszerzyła 
swoją wiedzę na temat pracy na stanowisku wójta oraz 
funkcjonowania Urzędu Gminy Markuszów. 
- Ja również bardzo dziękuję za zaproszenie, bardzo 
ciekawe pytania i miłe spotkanie. 
                                                                               Wywiad autoryzowany  
******************************************** 

MA OJCZYZNA  
Mą Ojczyzną jest kraina od Karpat do morza, 

Gdzie słoneczko rano wstaje, gdzie różowa zorza, 
Gdzie jeziora są i rzeki i łany szumiące, 

Gdzie skowronek w górze śpiewa, gdzie są dni gorące! 
Mą Ojczyzną jest kraina, co w niewoli była, 

Ale mając dzielnych synów na nowo odżyła!… 
Mą Ojczyzną jest kraina, gdzie łąki i gaje, 

Gdzie w czas zimy śnieżek pada a wiosenką taje! 
Mą Ojczyzną jest kraina, gdzie kwiaty a kwiaty, 

Stare miasta i kościoły i wieśniacze chaty! 
 

CISKAM SWE SERCE 
jak trzmiel jak złota pszczoła lubię latem o świcie 
odwiedzić ogromne pola szumiące łubinem żytem 

chodzę po smugach zielonych na długich stoję miedzach 
słucham jak niebo jasne dzwoni jak czarna ziemia śpiewa… 

oczarowany muzyką biorę swe serce w dłonie 
i pragnę je cisnąć w blask świtu hen na wzgórza zielone 

lecz serce pada na ziemię i w dal się tocząc wartko 
niesie skowronkom natchnienie maki stroi w kokardki 

a za mną sponad pszenic jak krwawej ziemi grudki 
ciskają swe serca ziemi lotne czarne jaskółki 
                                                        Jan Pocek 
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Józef Szczepan Koźmian 

(ur. w 1773 r. – zm. 29 stycznia 1831 r.) biskup kujawsko-
kaliski i senator Królestwa Polskiego w 1823 r., działacz 
oświatowy, społeczny i polityczny, poseł, członek Komisji 
Rządowej Wyznań Religijnych i Oświecenia Publicznego. 
Urodził się w 1773 r. w Gałęzowie, koło Bychawy. Bratem 
jego był Kajetan Koźmian (1771–1856), poeta, krytyk, pu-
blicysta. W 1780-81 uczęszczał do Lubelskiej Szkoły Wo-
jewódzkiej, przez następne dwa lata do austriackiej szkoły 
w Zamościu, następnie do seminarium duchownego w War-
szawie. Studiował na uniwersytetach w Warszawie i Wilnie. 
Przed przyjęciem święceń kapłańskich uzyskał w 1795 r. 
probostwo w Markuszowie. Mieszkając w pobliżu Puław 
utrzymywał kontakty z działaczami obozu postępowego 
księcia Adama Czartoryskiego. Po otrzymaniu święceń 
kapłańskich, otrzymał w 1795 kanonię lubelską. Po włącze-
niu Lubelszczyzny do Księstwa Warszawskiego powierzono 
mu w 1809 r. stanowisko komisarza-nadzorcy dotychcza-
sowych urzędników austriackich. Wkrótce wszedł w skład 
Rządu Centralnego dla Galicji Zachodniej. Opracował dla 
Izby Edukacyjnej Księstwa Warszawskiego sprawozdanie  
o stanie szkolnictwa w byłej Galicji. W 1811 r. został po-
słem na Sejm oraz sędzią pokoju przy sejmiku lubartow-
skim. Został też proboszczem i infułatem w Zamościu.          
Gdy w 1814 zmarł ks. Onufry Skotnicki administrowanie 
probostwem w Szczebrzeszynie przekazano ks. J. Koźmia-
nowi. W 1815 r. został członkiem Komisji Rządowej            
Wyznań Religijnych i Oświecenia Publicznego. W 1818 r. 
mianowano go biskupem pomocniczym diecezji lubelskiej. 
Uniwersytet Krakowski nadał mu stopień doktora teologii. 
Sakrę biskupią przyjął w 1829 r. Towarzystwo Przyjaciół 
Nauk w Lublinie przyjęło go na członka przybranego.              
W 1822 r. został biskupem kalisko-kujawskim, a w rok 
później senatorem Królestwa Polskiego. W 1827 r. odzna-
czony Orderem św. Stanisława I klasy. W 1828 r. był człon-
kiem sądu sejmowego, mającego osądzić osoby oskarżone  
o zdradę stanu. Po wybuchu Powstania Listopadowego               
w 1830 r. wydał odezwę do duchowieństwa, zachęcającą je 
do poparcia zrywu narodowego. 

 

 

 



 

 

Z: polona.2.pl  Żywot księdza Józefa Szczepana z Rzeczycy 
Koźmiana biskupa kalisko-kujawskiego przez Kajetana 
Koźmiana brata jego w r. 1851 skreślony. Poznań Nakła-

dem Jana Konstatntego Żupańskiego 1865 (str. 49-54) 

Wieści z domu kultury w Markuszowie 
 
 W GDK 21 stycznia 2024 r. odbyło się Spotkanie Seniorów 
z terenu Gminy Markuszów.  Organizatorem spotkania była 
Fundacja GOP, przy współpracy z gminą, GDK, OPS                    
i parafią. Były wspólne życzenia, śpiewanie kolęd                       
z dziewczynami z klasy 6b i 7a i 7b ze szkoły podstawowej, 
które dla uczestników przygotowały okolicznościowy 
koncert. Na scenie wystąpił znany wokalista Dariusz 
Tokarzewski (występował np. w zespole VOX) prezentując 
godziny koncert dedykowany seniorom. Na scenie 
brawurowo zaprezentowała się też wokalistka z Ukrainy 
Bohdana, która porwała publiczność do wspólnej zabawy. 
Imprezę zakończyliśmy wspólnym śpiewaniem piosenek. 
  

  ] 

 W dn. 24–25 stycznia zainaugurowaliśmy cykl warsztatów 
kulinarnych, w których uczestniczyło kilkanaście pań                 
z terenu gminy. Zajęcia prowadził profesjonalny hiszpański 
kucharz, tematyka dotyczyła przygotowania dań lokalnych 
z wykorzystaniem lokalnych wyrobów/surowców                   
i przepisów, dekorowania potraw, sposobów atrakcyjnego 
przystrojenia i podania dań. Warsztaty zorganizowała 
Lokalna Grupa Działania „Zielony Pierścień” w ramach 
operacji własnej pn. „Organizacja warsztatów związanych       
z dziedzictwem lokalnym obszaru LSR”. 
 

 
 

W czasie ferii dom kultury przygotował wiele atrakcji dla 
dzieci i młodzieży. Na warsztatach feryjnych codziennie 
robiliśmy coś innego. Wykonywaliśmy figurki zwierząt                   
i aniołków, które później malowaliśmy. Kolejną pracą 
artystyczną było tworzenie z porcelany na zimno, 
przeróżnych pudełeczek na własne skarby, które uczestnicy 
później malowali, wykorzystując technikę decoupage 
ozdabiali ramki na zdjęcia, deseczki, tworzyli wspaniałe, 
pięknie ozdobione i kolorowe lampiony. Pierwszy tydzień 
ferii z GDK zakończyły warsztaty kulinarne. W ramach 
"Konkursu Talentów" na scenie prezentowali się również 
młodzi wykonawcy. Były piosenki, tańce i całe układy 
choreograficzne. Ferie z GDK cieszyły się ogromnym 
zainteresowaniem dzieci i młodzieży, w zajęciach 
uczestniczyło 35 osób. W drugim tygodniu ferii codziennie 
dla dzieci i młodzież prowadzone były warsztaty plastyczne  
oraz zabawy sportowo-ruchowe. Prowadziliśmy różnorodne 
aktywizujące ruchowy gry i zabawy, rozwijaliśmy 
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kreatywność naszych młodych mieszkańców przez prace 
plastyczne wykonywane różnymi technikami (stworzyliśmy 
artystyczne wizje zimowych karmników dla ptaków, 
portrety zimy). Dodatkowo w poniedziałki i czwartki 
prowadziliśmy feryjne zajęcia taneczne dla młodzieży. 
Wszystkie warsztaty były bezpłatne. 
  Od początku roku prowadziliśmy dla dorosłych                          
i młodzieży dwa razy w tygodniu (we wtorki i piątki) 
zajęcia aerobiku pozwalające zadbać o formę i wygląd 
naszym mieszkankom (w zajęciach uczestniczą same panie). 
 We wtorki o godz. 16 prowadziliśmy dla młodych 
miłośników Melpomeny warsztaty teatralne, na których 
młodzież uczy się przełamać nieśmiałość, lęk przed 
publicznymi wystąpieniami, ćwiczyć dykcję i wyrażać 
emocje na scenie. Na warsztatach młodzi uczestnicy 
poznawali tajniki scenografii, ruchu scenicznego                          
i zdobywali wiele cennych umiejętności, które przydają się 
w codziennym życiu. Wszystko to prowadzone jest                         
w lekkiej formie dostosowanej do wieku uczestników. 
  W środy o godz. 16 odbywają się cotygodniowe bezpłatne 
warsztaty plastyczne i zajęcia "sportowo-na wesoło". Nasze 
warsztaty to kreatywna zabawa, która ćwiczy koncentrację, 
rozwija zdolności manualne uczestników, uczy współpracy 
w grupie a także zapewnia świetną rozrywkę uczestnikom. 
  W każdy czwartek prowadzone są cotygodniowe zajęcia 
taneczne. Doskonale wpływają na  koordynację ruchową             
i poczucie rytmu oraz na ogólną sprawność i kondycję. 
Umożliwiają pełną ekspresję i dają upust emocjom. Ponadto 
dotleniając cały organizm wpływają na poprawę nastroju                
i ogólnego samopoczucia. Młodzież biorąca udział                     
w warsztatach stworzyła grupę taneczną "Afera", którą 
zobaczymy na imprezach lokalnych np. dożynkach. 
  7 marca rozpoczęliśmy nowe zajęcia Fitness Dance, 
prowadzone raz w tygodniu w czwartki. Zajęcia łączą 
elementy tańca i fitnessu, poprawiają sprawność ruchową                
i koordynację oraz sprzyjają wzmocnieniu stawów                           
i pomagają schudnąć oraz zachować prawidłową sylwetkę. 
   Z okazji Święta Kobiet, 9 marca, w domu ludowym                
w Łanach odbyło się spotkanie pań z Kół Gospodyń 
Wiejskich z terenu gminy, dołączyło do nich także nowe 
stowarzyszenie z Łan. 
  11 marca odbyło się spotkanie członkiń Stowarzyszenia 
Kobiet Aktywnych z okazji Dnia Kobiet. Na spotkaniu 
odbyła się promocja najnowszej książki Elżbiety Wójtowicz 
pt. "uOd Gór po codzionny trud" 
   Gminne i parafialne obchody Święta Narodowego 
Trzeciego Maja, rozpoczęło wspólne przejście spod urzędu 
gminy do kościoła Świętego Ducha, gdzie odbyła się 
uroczysta msza św. w intencji Ojczyzny i strażaków. Po 
mszy zostały złożone kwiaty pod obeliskiem upamię-
tniającym odzyskanie przez Polskę niepodległości. W domu 
kultury odbyły się dalsze uroczystości: występ artystyczny 
młodzieży kl. 6a i 6b, Dyrektor GDK wygłosił krótką 
prelekcję historyczną i zaprezentował wystawę starych 
fotografii przygotowaną z okazji 600.lecia parafii 
Markuszów. Na zakończenie uczestnicy wysłuchali 
koncertu w wykonaniu zespołu "Paracas". 
  18 maja 2024 r. zespół taneczny „Afera” zaprezentował się 
szerokiej publiczności biorąc udział w XXIV Wojewódzkim 
Festiwalu Współczesnych Form Tanecznych w Puławach. 
   W maju odbywały się warsztaty dla młodych entuzjastów 
technologii, inżynierii i świata cyfrowego - zajęcia                         

z Minecraft, LEGO i robotyki. Kreatywne wykorzystanie 
klocków LEGO służy rozwijaniu sprawności manualnej                 
u dzieci i młodzieży. Rozwija myślenie przestrzenne i uczy 
organizacji czasu i miejsca zabawy. A konieczność 
współdziałania w grupie rówieśniczej pozwala uczestnikom 
zajęć rozwijać umiejętności społeczne i komunikacyjne. 
Warsztaty u młodych uczestników rozwijają kreatywność                    
i budzą ciekawość świata. Przygotowaliśmy kontynuacje 
warsztatów w czasie wakacji (pod koniec lipca i sierpnia). 
 Od 3 do 15 czerwca (codziennie - z wyjątkiem 7 i 13,                 
w godz. 8-14), w sali widowiskowej GDK odbywał się cykl 
historycznych i archiwistyczno-graficznych warsztatów              
w których uczestniczyła młodzież szkolna z terenu gminy. 
Na warsztatach odkrywaliśmy lokalne historie i postaci 
związane z Powstaniem Styczniowym w naszej Małej 
Ojczyźnie i okolicach. Poznawaliśmy umundurowanie, 
przebieg bitew i potyczek (pod Markuszowem, zajęcie 
Kurowa i Kazimierza, najsłynniejszej bitwie pod 
Żyrzynem). Poznawaliśmy miejsca pamięci związane                  
z Powstaniem Styczniowym znajdujące się w naszym 
regionie. Zobaczyliśmy z jak i czym walczyli Powstańcy, 
jaką mieli broń, oglądaliśmy wystrzały z replik powstańczej 
broni palnej, poznawaliśmy relacje o powstaniu                       
w zachodnioeuropejskiej prasie, zobaczyliśmy wspaniałe 
ilustracje litograficzne, poszukiwaliśmy starych fotografii 
związanych z Insurekcją z lat 1863-1864 w naszym regionie, 
nauczyliśmy się jak ożywiać dawne fotografie, jak je 
skanować, obrabiać, kolorować wykorzystując bezpłatne 
narzędzia. Zbieraliśmy i redagowaliśmy informacje, 
opowieści, historie, które znajdą się na wystawie, która 
zostanie zaprezentowana i udostępniona we wrześniu 2024 r. 
Działania te są prowadzone w ramach projektu pt. 
„Męczeństwem pracujcie na dzień zmartwychwstania – losy 
bohaterów Powstania Styczniowego z Powiśla Puławskiego, 
Markuszowa i okolic” realizowanego przez GDK w ramach 
Programu Dotacyjnego „Powstanie Styczniowe 1863-1864” 
ze środków finansowych Biura „Niepodległa”. 
  2 czerwca dom kultury przygotował wiele atrakcji dla 
naszych dzieci. "Dzień Dziecka z GDK" był bardzo udany, 
Młodzi mieszkańcy gminy wraz z rodzicami i dziadkami 
spędzili dzień w sposób aktywny, twórczy, kreatywny                   
i pełen pasji. Liczne zabawy, gry, konkursy z nagrodami 
osłodzone batonikami, soczkami, watą cukrową i jakby 
komuś było mało doprawione jeszcze popcornem, 
uzupełniły spalone w kalorie. Był też mini plac zabaw dla 
najmłodszych, malowane były tatuaże i zaplatane kolorowe 
warkoczyki, na zakończenie wszyscy jedli smakowite 
kiełbaski z grilla. Dziękujemy za wspólne spędzony czas. 
 

 
 

   W GDK swoje próby ma zespół teatralno-obrzędowy 
„Kalina”. Ćwiczy nie tylko piosenki oparte na folklorze, 
kulturze i tradycji puławskiego Powiśla ale przygotowuje 
wyjątkowe widowiska teatralno-obrzędowe. 
  
                              Dyrektor GDK  Sławomir Łowczak 



Nasze przedszkole 
 

   Zaraz po nowym roku dla przedszkolaków nastał czas 
intensywnej pracy związanej z przygotowaniami do Dnia 
Babci i Dziadka. Dzieci w młodszych grupach uczyły się 
wierszyków, piosenek, tańców, układów choreograficznych, 
natomiast w najstarszej grupie 5-latków były to Jasełka dla 
Babci i Dziadka. Nauczycielki powitały gości ciepłymi 
słowami, składając im serdeczne życzenia. Dzieci pięknie 
zaprezentowały swoje zdolności a dumni dziadkowie - nie 
kryjąc wzruszenia - podziwiali występy swoich wnuków. 
Na koniec wszystkie wnuczęta obdarowały Babcie                       
i Dziadków własnoręcznie przygotowanymi upominkami. 
Dopełnieniem wszystkich spotkań były słodkie poczęstunki 
w salach. Takie spotkania zawsze wpływają na 
wzmocnienie więzi między wnukami i dziadkami.    
   W lutym w naszej placówce został zorganizowany 
wspólny dla wszystkich grup Bal Karnawałowy.                    
Na początku odbył się pokaz mody karnawałowej, każde 
chętne dziecko wchodzące na „czerwony dywan”                      
w pięknym stylowym stroju bohaterów bajek, piratów, 
policjantów, itp., było witane brawami. Zadaniem widowni 
było wskazanie za kogo byli przebrani nasi mali 
bohaterowie. Wspólne zabawy, tańce, konkursy i nagrody 
uatrakcyjniły w tym dniu pobyt dziecka w przedszkolu. 
   W lutym co roku celebrujemy święto, które już na stałe 
wpisało się w kalendarz uroczystości przedszkolnych – są 
to oczywiście Walentynki. W tym dniu dzieci w grupach 
wraz z wychowawczyniami rozmawiały o tym, jak można 
okazywać przyjaźń czy miłość bliskim osobom. 
Przedszkolaki wykonywały prace plastyczne, których 
motywem przewodnim były oczywiście serduszka. Był to 
dzień miłych wrażeń i niespodzianek. 
   Marzec rozpoczął się dla przedszkolaków bardzo 
pracowicie, bowiem wszystkie grupy zgłosiły chęć udziału 
w konkursie „Mozaika”, zorganizowanym przez Zespół 
Szkolno - Przedszkolny nr 2 w Lublinie. Tematyka oraz 
stopień trudności prac plastycznych były dostosowane do 
wieku dzieci i były to, min.: Klaun, Kwiat, Morze, 
Żaglówka, Wieża Eiffla, Wiatrak wykonane techniką 
wydzieranki, witrażu itp. Wszystkie przedszkolaki biorące 
udział w konkursie otrzymały pamiątkowe podziękowania. 
Bardzo ciekawym w tym miesiącu wydarzeniem był „Pokaz 
Lodu”. Dzieci miały okazję poznać właściwości suchego 
lodu, który jest dwutlenkiem węgla w stanie stałym. 
Obserwowaliśmy np. co się stanie jeżeli włożymy parę 
kostek do zimnej i ciepłej wody, uczestniczyliśmy też                  
w zrobieniu „wulkanu bańkowego” i „dymnego dywanu”. 
Pokaz był bardzo ciekawy i pouczający. Dzieci z dużym 
zainteresowaniem i zaangażowaniem brały udział                        
w zajęciach, a dopełnieniem całości były piękne zdjęcia                 
o tematyce wielkanocnej wykonane przez pana 
prowadzącego, które cieszyły się dużym powodzeniem. 
    W marcu wyjątkowym dniem w naszym przedszkolu jest 
Dzień Dziewczynek. W tym dniu wszyscy chłopcy składali 
życzenia dziewczynkom i swoim paniom. Chłopcy starali 
się aby ten dzień uczynić wyjątkowo miłym. Nie obyło się 
bez cukierków, drobnych upominków i kwiatów.                       
Jak zawsze w marcu dzieci z przedszkola wykorzystując 
wiosenny repertuar wyszły na spacer ulicami miejscowości 
z kwiatami i transparentem WITAJ WIOSNO! 

  Kwiecień rozpoczął się od bardzo ciekawych zajęć z Panią 
Psycholog o tematyce zróżnicowanej pod kątem każdej 
grupy wiekowej: „Misiowe emocje”, „Moje emocje”, 
„Nasze emocje”. Takie zajęcia są bardzo potrzebne 
ponieważ dziecko uczy się rozpoznawać i nazywać emocje, 
rozwija wrażliwość emocjonalną i empatię oraz umiejętność 
wyrażania i rozładowania emocji w sposób akceptowany 
społecznie. W kwietniu obchodziliśmy również Dzień 
Ziemi oraz Dzień Książki. 
  Początek maja w naszym przedszkolu to czas wycieczek. 
Dla 5-latków była to wycieczka do Ranczo Arka                          
w Sernikach, natomiast dla 4-latków do Mini Zoo                            
w Wojciechowie. Były to wycieczki bardzo zbliżone 
tematycznie, czyli poznawanie tradycyjnych i egzotycznych 
zwierząt: lam, koni, danieli, bydła szkockiego, muflonów, 
kóz, owiec, itp. Wizyta dzieci zarówno na jednym jak                     
i drugim ranczu to gwarantowana dobra zabawa bowiem 
właściciele stawiają na naturę i bezpośredni kontakt ze 
zwierzętami. 
   Dzień Mamy i Taty to bardzo ważne wydarzenie dla 
dzieci i rodziców. Każda grupa przygotowała dla swoich 
gości program artystyczny oraz własnoręcznie wykonane 
upominki. Były brawa, łzy wzruszenia, całuski i oczywiście 
wspólny poczęstunek. 
   Dzień Dziecka to czas wspólnych zabaw, konkursów, 
upominków oraz słodkich poczęstunków. Żadnej z tych 
atrakcji nie zabrakło w naszym przedszkolu, a niewątpliwie 
w tym roku największą atrakcją były tańce i wspólne 
zabawy z misiem na placu przedszkolnym. 
Dzieci 5-letnie wybrały się na wycieczkę do szkoły. Tam 
spotkały się z Panią oraz dziećmi z grupy przedszkolnej. 
Zwiedziły świetlicę, salę gimnastyczną, stołówkę szkolną 
oraz gabinet Pani Dyrektor. Spotkanie odbyło się w miłej, 
pełnej wrażeń atmosferze. 
 

 
   
Zakończenie roku w 5-latkach rozpoczęło się polonezem. 
W tej grupie to etap zakończenia Edukacji Przedszkolnej. 
Po zaprezentowaniu programu artystycznego, dzieci 
otrzymały pamiątkowe dyplomy, książki oraz upominki                 
z okazji ukończenia przedszkola. Po części artystycznej 
przyszedł czas podziękowania dla rodziców, którzy byli 
zaangażowani w działania przedszkola. Rozstania z dziećmi 
i rodzicami zawsze wzbudzają w nas wiele emocji                         
i wzruszeń. Kolejni absolwenci opuszczają mury 
przedszkola, by po wakacjach rozpocząć naukę w zerówce. 
   Życzymy im wielu sukcesów i spełnienia marzeń oraz 
bezpiecznych i radosnych wakacji. 
„TO BYŁY PIĘKNE DNI! 
 

   Nauczyciel wychowania przedszkolnego  Anna Filipiak 
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Z życia naszej szkoły 
 

  Zaraz po feriach zimowych nasza szkoła ruszyła do pracy. 
Zaczęliśmy II semestr roku szkolnego 2023/24 od powo-
łania Społecznego Komitetu Obchodów 50-lecia szkoły. 
Komitet ten zawiązał się w naszej szkole po ty, by aktywnie 
działać na rzecz zbierania funduszy potrzebnych na 
organizację 50 urodzin szkoły, a następnie zorganizować 
rok jubileuszowy w naszej szkole. Zaplanowane są m.in. 
konkursy, publikacje, uroczysta akademia oraz koncert 
wspomnień. 
  Nauczyciele i uczniowie realizowali bardzo wiele 
konkursów, akcji oraz przedsięwzięć o charakterze eduka-
cyjnym i wychowawczym. Na uwagę zasługują m.in. 
pokazy żywej chemii, spotkanie z p. Małgorzatą 
Krzywkowską - mgr farmacji, Dzień liczby Pi, organizacja 
Światowego Dnia Kostki Rubika. Podczas tego 
wyjątkowego czasu nasi uczniowie rozwijali kompetencje 
matematyczne oraz chemiczne. 
  Na szczególną uwagę zasługują działania profilaktyczne, 
które były zorganizowane przez p. Tomasza Serewę                       
- pedagoga szkolnego oraz p. Katarzynę Sosnówkę                       
- psychologa szkolnego przy współpracy z wychowawcami 
klas. Dla naszych uczniów zorganizowaliśmy m.in. Projekt 
„Jedno życie” -warsztaty z elementami muzyki prowadzone 
przez rapera Piotra Plichtę. Cenne lekcje przeprowadziły 
studentki w ramach programu Projektor, do którego nasza 
szkoła została zakwalifikowana. Podczas tych warsztatów 
nasi uczniowie pracowali nad poczuciem sprawczości, 
wiarą w siebie, przeciwstawiali się powszechnemu hejtowi 
w sieci oraz budowali odpowiedzialność społeczną. Nasza 
szkoła wzięła udział w warsztatach profilaktycznych pod 
tytułem „(Nie) agresja”, które były ważnym elementem 
edukacji uczniów, pod kątem budowania empatycznego 
widzenia świata i ludzi. Kontynuacją tych działań była 
organizacja Dnia Świadomości Autyzmu, podczas którego 
nasi uczniowie uczyli się tolerancji oraz zdobywali 
podstawową wiedzę na temat neuroróżnorodności. 
Działania profilaktyczne podejmowane były również przez 
wychowawców świetlicy szkolnej, m.in. Słój życzliwości. 
  Nauczyciele rozwijali też wśród uczniów kompetencje 
językowe i czytelnicze. Nasi uczniowie mogli uczestniczyć 
m.in. w turnieju czytelniczym „W krainie bajek”, dniu 
bibliotekarza, konkursach ortograficznych, pokazie bogów 
greckich i przedstawieniu teatralnym „Legenda o Bazy-
liszku”. 
  Uczniowie pod merytoryczną opieką nauczycieli 
przygotowali szereg apeli okolicznościowych, które miały 
również znaczenie dla społeczności lokalnej. Warto zwrócić 
uwagę m.in. na Dzień Pamięci Ofiar Zbrodni Katyńskiej, 
lokalne obchody 3 maja, II festiwal piosenki religijnej, 
Dzień Patrona Szkoły i uroczyste zakończenie roku 
szkolnego. 
  Kompetencje historyczne kształtowaliśmy też w trakcie 
projektu realizowanego we współpracy z Domem Kultury 
oraz rekonstrukcji historycznych na terenie szkoły                        
w wykonaniu profesjonalnej grupy rekonstrukcyjnej.     
  Zrealizowany był projekt Edukacja z wojskiem, podczas 
którego uczniowie zapoznali się m.in. z zasadami 
alarmowania, sposobami szukania i wzywania pomocy, 
podstawami ewakuacji i schronienia oraz nawykami 

udzielania pierwszej pomocy. Wojskowy szkoleniowiec               
z CSIL w Dęblinie plut. Grzegorz Krzysztoszek 
przeprowadził zajęcia w klasach, na boisku i w terenie.    
  Niezwykle inspirujące dla naszych uczniów były też 
spotkania: z p. Leszkiem Łuczywkiem – wójtem naszej 
gminy oraz z p. Marianem Mazurkiewiczem pt. „Opowieść 
o dawnym Markuszowie”. 
  W tym semestrze podejmowaliśmy również w naszej 
szkole tematykę europejską. Odbyły się konkursy o tej 
tematyce. Ważnym aspektem działań wychowawczych                 
w szkole była ekologia. Nauczyciele zorganizowali dla 
uczniów m.in. Dzień Pszczoły, konkurs „Serce dla Ziemi”, 
akcję sprzątania świata i konkurs fotograficzny „Piękno 
Kropli wody”. Organizujemy wiele wycieczek oraz akcji            
o charakterze ekologicznym. W pamięci pozostanie na 
pewno wycieczka do lasu odkrywców w Ułężu, wycieczka 
do Nowego Gaju, do Kazimierza Dolnego. Byliśmy 
również w Kielcach, Chęcinach i Jaskini Raj, w Krakowie                
i Wieliczce oraz zwiedzaliśmy naszą najbliższą okolicę. 
 

 
 

  Ważnym elementem pracy wychowawczej w naszej szkole 
są akcje i przedsięwzięcia z zakresu wolontariatu. W akcje 
te zaangażowani są uczniowie, jak też Rada Rodziców.               
Są to m.in. kiermasze charytatywne, udział w akcji „Pola 
Nadziei” na rzecz puławskiego hospicjum, w biegu charyta-
tywnym „Bieg z Aniołem” w Puławach, zbiórka nakrętek 
na rzecz chorej dziewczynki,  czy wyjazd do domu Opieki              
i Rehabilitacji z przedstawieniem okolicznościowym. 
  Tak pozytywnie zmotywowani i pełni energii 
rozpoczęliśmy wakacje, dbając przede wszystkim o bezpie-
czeństwo naszych uczniów. We współpracy z Radą Rodzi-
ców zorganizowaliśmy warsztaty z zakresu bezpieczeństwa 
oraz Dzień Dziecka, podczas którego odbyły się pokazy 
ratownicze przygotowane przez Ochotniczą Straż Pożarną 
w Markuszowie. Uczniowie klasy IV pozytywnie zdali 
egzamin na Kartę Rowerową. 
 

 
 

  Przed nami wakacje, czas zasłużonego odpoczynku. 
Życzymy nauczycielom, rodzicom oraz naszym uczniom 
pogody, wytchnienia oraz czasu na realizację pasji. 
 

                       Dyrektor szkoły Agnieszka Hanna Mroczek 

 



Działalność Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Markuszowie 

   Ochotnicy w pierwszym półroczu roku 2024 interwenio-
wali 18 razy, z czego: pożary 8, miejscowe zagrożenia 10. 
10 stycznia przedstawiciele OSP uczestniczyli w Spotkaniu 
informacyjnym w Starostwie Powiatowym w Puławach na 
temat zasad programu ''Lubelskie wspiera OSP''. 
26 stycznia w siedzibie Komendy Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Puławach nasz druh Mateusz złożył 
ślubowanie i został przyjęty do służby przygotowawczej. 
28 stycznia odbyło się zebranie sprawozdawcze OSP                   
w Markuszowie. W zebraniu wziął udział wójt Leszek 
Łuczywek oraz komendant powiatowy PSP st. brygadier 
Grzegorz Podhajny. Gratulujemy zarządowi absolutorium. 
5 marca Zarząd Województwa Lubelskiego podjął uchwałę 
w sprawie przyznania dotacji w otwartym konkursie ofert 
dla organizacji pozarządowych „Lubelskie wspiera OSP”. 
Nasza jednostka otrzymała 10 tys. zł. na zakup sprzętu 
Ratowniczo - Gaśniczego. 
19 marca w Puławach odbyło się wręczenie promes                       
w ramach projektu "Lubelskie wspiera OSP". Jednostki 
OSP z terenu całego powiatu podpisały umowy dotacji na 
realizację zadań publicznych województwa lubelskiego                
z zakresu bezpieczeństwa publicznego z konkursu pt. 
„Lubelskie wspiera OSP”. Promesę odebrał prezes OSP                    
w Markuszowie Piotr Wójtowicz. 
4 kwietnia w siedzibie Komendy Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Kraśniku odbyła się uroczysta zbiórka              
z okazji przekazania zestawów pilarza oraz przyczep                 
z namiotem i wyposażeniem logistycznym dla jednostek 
OSP włączonych do Krajowego Systemu Ratowniczo – 
Gaśniczego z terenu woj. lubelskiego. Nasza jednostka 
otrzymała przyczepę z namiotem oraz wyposażeniem 
logistycznym. W skład zestawu wchodzą: namiot pneuma-
tyczny ratowniczy, agregat prądotwórczy, stół polowy, 
nagrzewnica olejowa powietrza, przenośny zestaw oświetle-
niowy, przedłużacz elektryczny, rozdzielacz elektryczny, 
czujnik tlenku węgla, czujnik dymu, gaśnica proszkowa, 
przyczepa lekka dwuosiowa, 10 łóżek polowych i 10 
krzeseł polowych składanych. Koszt jednostkowy 
przyczepy z wyposażeniem logistycznym to 55 168,58 zł. 
Przekazany zestaw będzie wspierał jednostki  z terenu 
Powiatu Puławskiego podczas masowych działań. 
OSP w Markuszowie prowadzi nabór do Młodzieżowej 
Drużyny Pożarniczej. Skierowany jest on do dziewczyn            
i chłopców powyżej 10 roku życia. Chcemy przygotować 
Drużyny do halowych zawodów MDP. Osobom zaangażo-
wanym i pewnym swojego uczestnictwa w drużynie OSP 
zakupi dresy do ćwiczeń. Ćwiczenia odbywają się w każdy 
piątek o godz. 17, na terenie Szkoły Podstawowej. 

 

Dzięki wsparciu finansowemu Sołectw z Gminy 
Markuszów został zakupiony sprzęt Ratowniczo Gaśniczy 
oraz umundurowanie galowe. Dziękujemy! 
26 maja nasz druh Bartek ukończył "Szkolenie Podstawowe 
Strażaka Ratownika" zorganizowane przez Komendę 
Powiatową Państwowej Straży Pożarnej w Puławach. 
Nasza OSP wzięła udział w nowym projekcie realizowanym 
w ramach Programu Flavours of Change Grants Fundacji 
STOCK jest wsparcie dla OSP Markuszów. Kasia 
Brillowska jest wolontariuszką Fundacji STOCK, która 
pomaga OSP i wygrała grant na dofinansowanie sprzętu dla 
Młodzieżowej Drużyny Pożarniczej: zakupiono elementy 
toru przeszkód z zawodów - sprzęt do ćwiczeń bojowych: 
kładka, tarcza nalewowa, stanowisko węzłów i odzież - 
komplet ubrań treningowych i bluzy polarowe dla członków 
MDP. 

 
 

15 czerwca nasza OSP dzięki wsparciu sponsorów               
i przyjaciół zorganizowała ''POWITANIE LATA 2024''. 
Zabawa plenerowa miała miejsce na odnowionym placu 
targowym w Markuszowie. Podczas wydarzenia każdy 
mógł znaleźć coś dla siebie, było wiele atrakcji dla 
najmłodszych - zabawa z ogromnym Misiem, konkursy                
z animatorami, jazda konna, dmuchane zjeżdżalnie, kącik 
odjazdowych fryzur, pokaz sportowych aut, pyszny popcorn 
i wata cukrowa. Można było przyjrzeć się pokazom 
Młodzieżowej Drużyny Pożarniczej. Dla starszej młodzieży 
przewidziany był obficie zaopatrzony bufet. Zabawa trwała 
do białego rana! 
Zbliżają się zawody Powiatowe organizowane przez KP 
PSP w Puławach, nasi druhowie systematycznie odbywają 
treningi, lecz borykają się z brakiem własnej pompy do 
ćwiczenia bojowego. Co roku musimy pożyczać ją od 
sąsiednich jednostek. Liczymy na wsparcie w zakupie 
pompy, aby być niezależnym. Kolejnym problemem jest 
brak miejsca na ulokowanie przyczepy logistycznej                        
z wyposażeniem w naszym garażu. Podział bojowy się 
powiększa, do naszego grona dołączają kobiety, a w naszym 
garażu nie mamy szatni dla druhen. Brakuje zaplecza 
socjalnego ubikacji i pryszniców. Od lat członkowie OSP 
dążą do rozbudowy remizy, mamy nadzieję, że uda się 
nawiązać współpracę z władzami Gminy w tym temacie. 
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Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych – Gminny Program Profilaktyki                       

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii 

 

Zadania w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwią-
zywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii są zapisane na podstawie ustaw tj.: ustawy            
o wychowaniu w trzeźwości, ustawy o przeciwdziałaniu 
narkomanii, o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie, 
ustawy o zdrowiu publicznym. 
Zadania te wykonuje się poprzez odpowiednie 
kształtowanie polityki społecznej w szczególności zaś 
poprzez edukację społeczności i tworzenie warunków 
sprzyjających realizacji potrzeb, a zaspokajanie ich 
motywuje do powstrzymywania się od wszelkich używek. 
W pojęciu profilaktyki mieszczą się wszystkie działania 
nakierowanie na organizowanie dzieciom, młodzieży             
i dorosłym czasu wolnego w formach, które stanowić będą 
oderwanie się od złych nawyków. Ważne jest przy tym, aby 
Rada Gminy uchwalając program dostosowała jego treść do 
aktualnych potrzeb społecznych, aby jak najskuteczniej 
zapobiegać zjawiskom niepożądanym społecznie. 
Zadaniem profilaktyki jest wspomaganie dzieci i młodzieży 
w pojmowaniu rzeczywistości np. nauka i trening 
podstawowych umiejętności życiowych, przestrzegania 
zasad i reguł społecznych, rozwiązywania problemów                  
i konfliktów w sposób poprawny, odkrywania własnych 
zainteresowań, umiejętności i talentów, uświadamiania 
konsekwencji zażywania środków odurzających, zachowań 
przemocowych oraz naukę asertywności w kontekście 
wymienionych zagrożeń. Również wspomaganie tworzenia 
warunków do zagospodarowania potrzeb związanych                   
z kulturą fizyczną, rekreacją, rozrywką, czyli 
alternatywnym zagospodaro-waniem czasu wolnego. 
Gminna Komisja oprócz zadań związanych z pomocą 
osobom z problemem uzależnienia stara się tworzyć 
warunki do zaspokajania potrzeb poprzez wszelkiego 
rodzaju zajęcia warsztatowe, programy i projekty 
profilaktyczne realizowane przede wszystkim w szkole oraz 
w przedszkolu, wykłady dla rodziców, zajęcia sportowe np. 
wycieczki rowerowe, turnieje sportowe, biegi uliczne 
organizowane przez Gminny Dom Kultury – już po raz 26, 
niektórzy z rodziców przyznawali, że brali w nich udział 
jako bardzo młodzi ludzie, a teraz biegają ze swoimi 
dziećmi. Najmłodsza uczestniczka miała 2,5 roku. 
Dom Kultury przy wsparciu Gminnej Komisji organizuje 
także wycieczki do Centrum Nauki Kopernika w Warszawie, 
do kina, obchody Dnia Dziecka, zajęcia taneczne, zajęcia 
teatralne oraz warsztaty plastyczne, rekreacyjne, sportowe, 
rozrywki umysłowe dla dzieci wraz z rodzicami, babciami 
etc. Organizowane są także imprezy integracyjne dla 
mieszkańców poszczególnych sołectw oraz bale 
karnawałowe dla dzieci, imprezy z okazji Dnia Dziecka. 
Dla dorosłych w ramach projektów profilaktycznych 
organizuje się wykłady na tematy związane z różnymi 
uzależnieniami, problemami społecznymi i sposobami ich 
rozwiązywania. 
 Oczywiście byłoby trudniej, gdyby nie przychylność władz 
gminy, niejednokrotnie to Wójt Gminy był pomysłodawcą 
projektu profilaktycznego, przychylni są wszyscy urzędnicy, 
a także Rada Gminy. W tym miejscu chcę wspomnieć Radę 
Gminy poprzedniej kadencji, która zawsze była wsparciem 

dla realizacji zadań Gminnego Programu Profilaktyki. 
Obecna Rada Gminy również jest przychylna wszystkim 
działaniom zapisanym w Gminnym Programie Profilaktyki. 
Wszystkie organizacje społeczne naszej gminy realizują 
zadania zapisane w Gminnym Programie Profilaktyki. 
Jako Koordynator Gminnego Programu Profilaktyki 
dziękuję wszystkim Sołtysom i Radom Sołeckim, Kołom 
Gospodyń Wiejskich, Stowarzyszeniu Kobiet Aktywnych, 
dyrektorom placówek oświatowych, dyrektorowi Domu 
Kultury, Ochotniczej Straży Pożarnej, pracownikom 
Ośrodka Pomocy Społecznej. 
Bez zaangażowania takiej grupy osób Gminna Komisja nie 
mogłaby wiele zrobić na rzecz środowiska z zakresie 
profilaktyki, która pomaga nam dostrzec i rozumieć pewne 
zjawiska i im zapobiegać. 
    Koordynator Gminnego Programu Profilaktyki 

Alina Puchała 
------------------------------------------------------------------ 
Radni Gminy Markuszów w kadencji 2024-2029. 
 

Sebastian Koza - Markuszów, 43 lata, żonaty, dwoje 
dzieci. Wykształcenie mgr inż. ochrony środowiska,                   
z zawodu policjant. 
Sebastian Kozak - Markuszów, 37 lat, żonaty, jedno 
dziecko. Wykształcenie technik ekonomista, pracuje                    
w BMW BestAuto Lublin.   
Tomasz Zarzeka - Markuszów, 47 lat, żonaty, dwoje 
dzieci. Wykształcenie średnie, pracuje w MASIV. 
Bożena Pietruszewska  - Markuszów, 62 lata, wdowa, 
dwoje dzieci, 4 wnucząt. Emerytowany pracownik Poczty. 
Adam Osiak - Markuszów, 44 lata, żonaty, dwoje dzieci. 
Od wielu lat przedsiębiorca budowlany. 
Katarzyna Gawron - Łany, 49 lat, mężatka, czwórka 
dzieci. Wykształcenie średnie. Radna od 2018 roku. 
Adrian Bartnik - Łany, 31 lat, żonaty, jeden syn. 
Wykształcenie średnie, spedytor w firmie transportowej. 
Radosław Nowaczyk - Kaleń, 50 lat, żonaty, troje dzieci. 
Wykształcenie technik mechanizacji rolnictwa, rolnik. 
Jacek Suski - Góry, 34 lata, żonaty, dwoje dzieci. 
Wykształcenie magister administracji, z zawodu policjant. 
Sylwia Dec-Nader - Góry-Kolonia, 49 lat, mężatka, jedna 
córka. Wykształcenie magister prawa, pracownik Wydziału 
Rozwoju i Współpracy Starostwa Powiatowego w Lublinie. 
Radna od 2020 r.     
Anna Wiczołek - Olszowiec, 51 lat, mężatka, trzech synów. 
Wykształcenie wyższe, pedagogiczne. Wraz z mężem 
prowadzi gospodarstwo rolne.                            
Sławomir Osuch - Zabłocie, 61 lat, żonaty, dorosłe dzieci. 
Wykształcenie elektronik, przez lata łączył własną 
działalność gospodarczą z prowadzeniem gospodarstwa 
rolnego. Od 2022 r., prezes GS w Markuszowie. Od 2014 r. 
radny rady gminy, przewodniczący komisji rewizyjnej. 
Anna Filipiak - Olempin, 50 lat, mężatka. Wykształcenie 
wyższe pedagogiczne. Nauczycielka wychowania przed-
szkolnego w Przedszkolu Publicznym w Markuszowie. 
Radna od 2009 r. 
Anna Pawłot - Bobowiska, 36 lat, mężatka, troje dzieci. 
Wykształcenie wyższe magister zdrowia publicznego, 
kontynuuje edukację w Stowarzyszeniu Księgowych                   
w Polsce. Radna od 2022 r. 
Krzysztof Gawron - Wólka Kątna, 38 lat, żonaty, dwie 
córki. Wraz z żoną prowadzi gospodarstwo rolne. Radny             
w latach 2006-10 i 2018-24. 



Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
 

  W I półroczu 2024r. GOPS realizował zadania własne i zlecone 
gminie, podejmował wiele dodatkowych działań w celu 
podniesienia jakości i poszerzenia usług świadczonych dla 
najbardziej potrzebujących. 
Wydatki na ww. zadania przedstawiały się następująco: 
Pomoc Społeczna: zasiłki i pomoc w naturze 2.400; odpłatność za 
pobyt mieszkańca w DPS88 174; usługi opiekuńcze: 8.057; 
piecza zastępcza 38.351; wydatki na wypłatę dodatków 
mieszkaniowych 1397zł. Świadczenia rodzinne, alimentacyjne, 
opiekuńcze i wychowawcze: zasiłki rodzinne z dodatkami 91.323; 
zasiłki pielęgnacyjne 118.928; świadczenia pielęgnacyjne 
886.376; fundusz alimentacyjny 22.834; świadczenie 
rodzicielskie 12.586; jednorazowa zapomoga z tytułu urodzenia 
dziecka 3.000. Zadania zlecone do realizacji w 2024r.: dodatki 
osłonowe 112.325; wypłata jednorazowego świadczenia 300 zł, 
dla obywateli Ukrainy 0; zasiłek okresowy Fundusz Pomocy dla 
obywateli Ukrainy 1.200; refundacja podatku VAT dla odbiorców 
paliw gazowych 1.719 zł. Wydano: 47 zaświadczeń do programu 
czyste powietrze;  47 skierowań dla 95 osób uprawniających do 
korzystania z pomocy w postaci paczek żywnościowych. 
Realizowano programy: „Asystent osobisty osób z niepełno-
sprawnością” - wsparciem objęto 11 osób i „Opieka wytchnie-
niowa”, z której skorzystały 2  rodziny. 
Praca socjalna, z tej formy pomocy w pierwszym półroczu 
2024 r. świadczona w 26 rodzinach. Szczególnie była to pomoc 
w załatwianiu spraw urzędowych, sporządzanie dokumentacji             
w celu ustalenia stopnia niepełnosprawności, pomoc w uzyskaniu 
alimentów, przeprowadzanie wywiadów alimentacyjnych na 
zlecenie innych Ośrodków, jednostek i Fundacji Pomocowych, 
współpraca z pedagogami szkolnymi, kuratorami sądowymi            
i społecznymi, Policją, z GDK i GKRPA.  W 2024 r. GOPS podjął 
też działania z zakresu przeciwdziałania przemocy w rodzinie. 
Zadania realizował Gminny Zespół Interdyscyplinarny powołany 
zarządzeniem Wójta Gminy. W okresie od stycznia do czerwca 
odbyło się 6 spotkań zespołu oraz 5 spotkań grup roboczych.              
W rodzinach, w których występowała przemoc domowa 
sporządzono 3 niebieskie karty w związku z występowaniem 
zjawiska przemocy. Ogółem prowadzonych jest 8 spraw. Do 
każdego przypadku powołana została grupa robocza składająca 
się z przedstawicieli instytucji pomocowych Policji, pracowników 
socjalnych, pedagoga, kuratorów czy też służby zdrowia.  
W II półroczu 2024r. dodatkowo zleconym zadaniem będzie 
realizacja ustawy o bonie energetycznym. Bon przysługiwać 
będzie za okres od 1.07. do 31.12.2024 r. i będzie świadczeniem 
jednorazowym, pieniężnym dla gospodarstw domowych, których 
przeciętne dochody w roku 2023 nie przekroczyły 2500 zł na 
osobę w gospodarstwie jednoosobowym albo 1700 zł na osobę           
w gospodarstwie wieloosobowym. Jednocześnie obowiązywać 
będzie tzw. zasada "złotówka za złotówkę", co oznacza, iż bon 
będzie przyznawany nawet po przekroczeniu kryterium 
dochodowego, a kwota bonu będzie pomniejszana o kwotę tego 
przekroczenia. Ustawa przewiduje zróżnicowanie stawki bonu: 
dla jednoosobowego gospodarstwa domowego - 300 zł; dla 
gospodarstwa składającego się z 2 do 3 osób - 400 zł; z 4 do 5 
osób - 500 zł; z co najmniej 6 osób - 600 zł.  Gdy główne źródło 
ogrzewania danego gospodarstwa domowego jest zasilane energią 
elektryczną i źródło to jest wpisane lub zgłoszone do centralnej 
ewidencji emisyjności budynków (CEEB) będą wypłacone 
następujące stawki bonu: dla jednoosobowego gospodarstwa 
domowego - 600 zł; dla gospodarstwa składającego się z 2 do 3 
osób - 800 zł; z 4 do 5 osób -1000 zł; z od 6 osób - 1200 
zł.  Wniosek o wypłatę bonu będzie można złożyć od 1 sierpnia 
do 30 września 2024 r. GOPS na rozpatrzenie wniosku będzie 
miał 60 dni, a wypłata pieniędzy powinna być zrealizowana             
w bieżącym roku oraz na początku 2025. 
 

                                            Kierownik OPS Irena Opolska 

Sesje Rady Gminy Markuszów 
                            

XLIII sesja Rady Gminy 27 lutego 2024 r. 
 

Po otwarciu sesji i ustaleniu porządku obrad radni pytali wójta               
o sprawy związane z wymianą wodomierzy w ramach projektu 
gminnego. 
Następnie podjęto uchwały w sprawie:  
zmian budżetu gminy na rok 2024; udzielenia pomocy Powiatowi 
Puławskiem (dotacja 214 tyś zł na przebudowę drogi powiatowej 
II etap od Zabłocia w kierunku Gutanowa); udzielenia pomocy 
Powiatowi Puławskiemu (dotacja 73 tys. zł na przebudowę drogi 
powiatowej od skrzyżowania z drogą wojewódzką w Marku-
szowie do skrzyżowania w Zabłociu I etap); uchwalenia 
programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na 2024 r; określenia innego sposobu 
udokumentowania wykonania obowiązku w zakresie pozbywania 
się zebranych na terenie nieruchomości nieczystości ciekłych 
(sposobem udokumentowania wywozu nieczystości ciekłych za 
zgodą Rady Gminy może być faktura/paragon); ustalenia 
wysokości ekwiwalentu pieniężnego strażaka ratownika OSP, 
który uczestniczył w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej, 
szkoleniu lub ćwiczeniu oraz kandydata na strażaka ratownika, 
który uczestniczył w szkoleniu; udzielenia pomocy finansowej 
Miastu Zamość (na prowadzenie schroniska dla zwierząt,                      
z którego korzysta też gmina Markuszów). 
Następnie wójt złożył informację z działalności między sesjami. 
W wolnych wnioskach i oświadczenia radny Buczkowski pytał               
o inwestycję wieży telekomunikacyjnej. Wójt odpowiedział, że                              
w ubiegłym roku było spotkanie z mieszkańcami w tej sprawie,                
a dokumentację otrzymały strony tego postępowania. W ostatniej 
części sesji przewodniczący dopuścił do głosu strony konfliktu 
sąsiedzkiego w lokalach wynajmowanych od gminy. Ostatecznie 
uznano, że nie jest to sprawa na sesję. Na zakończenie 
przewodniczący podziękował za współpracę w tej kadencji                     
i zamknął sesję. 
 

I sesja Rady Gminy IX kadencji 6 maja 
 

Obrady do czasu wyboru Przewodniczącego Rady Gminy 
prowadziła radna Seniorka Bożena Pietruszewska. 
Po otwarciu sesji i przywitaniu gości nastąpił moment wręczenia 
radnym zaświadczeń o wyborze. Aktu tego dokonała Przewodni-
cząca Gminnej Komisji Wyborczej Izabela Gałkowska, która 
pogratulowała nowo wybranym radnym wyboru na Radego Rady 
Gminy Markuszów i wręczyła zaświadczenia o wyborze.  
  Radni złożyli ślubowanie: „Wierny konstytucji i prawu 
Rzeczypospolitej Polskiej, ślubuję uroczyście obowiązki radnego 
sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie mając na względzie dobro 
mojej gminy i jej mieszkańców”. Prowadząca obrady Bożena 
Pietruszewska odczytała rotę ślubowania. Następnie najmłodszy 
wiekiem Radny Adrian Bartnik wyczytywał kolejno imiona                   
i nazwiska radnych, każdy wyczytany odpowiadał: „ślubuję” lub 
„ślubuję, tak mi dopomóż Bóg” 
 Następnie Przewodnicząca GKW odczytała i wręczyła 
zaświadczenie o wyborze Leszka Łuczywka na Wójta Gminy 
Markuszów. Po otrzymaniu zaświadczenia wójt złożył ślubowanie: 
"Obejmując urząd wójta gminy, uroczyście ślubuję, że dochowam 
wierności prawu, a powierzony mi urząd sprawować będę tylko 
dla dobra publicznego i pomyślności mieszkańców gminy. Tak mi 
dopomóż Bóg.”.  
 Następnie rada jednogłośnie przyjęła porządek obrad. 
Pierwszym punktem był wybór Przewodniczącego Rady 
Gminy. Zgłoszono kandydaturę Radnej Sylwii Dec-Nader. 
Otrzymała ona 14 głosów przy 1 wstrzymującym się i została 
wybrana przewodniczącą Rady Gminy.  
Rada wybrała wiceprzewodniczących: Krzysztofa Gawrona 
(12 za, 2 przeciw, 1 wstrz.), Annę Pawłot (12 za, 1 przeciw,              
2 wstrz.)  i Annę Filipiak (14 za, 1 przeciw). 
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Rada jednogłośnie powołała składy komisji: 
Komisja Rewizyjna: K. Gawron, R. Nowaczyk, S. Osuch 
przewodniczący, A. Osiak,  T. Zarzeka  wiceprzewodniczący. 
Komisja Rozwoju Gospodarczego i Budżetu: A. Bartnik, S. Dec-
Nader przewodnicząca, A. Filipiak, K.  Gawron, K. Gawron,                
S. Koza wiceprzew-cy, S. Kozak, R. Nowaczyk, A. Osiak, 
S. Osuch, A. Pawłot, B. Pietruszewska, J. Suski, A. Wiczołek,             
T. Zarzeka. 
Komisja Edukacji, Sportu, Zdrowia i  Spraw Socjalnych:                       
A. Bartnik, K. Gawron, A. Pawłot wiceprzew-ca, B.Pietruszewska 
przewodnicząca, S. Koza, J. Suski, A. Wiczołek, T. Zarzeka. 
Komisja Skarg, Wniosków i Petycji:  B. Pietruszewska,  A. Osiak 
przewodniczący, R. Nowaczyk wiceprzew-cy. 
Następnie wójt L. Łuczywek podziękował za wybór i złożył 
informację o stanie gminy. Gmina liczy 2903 mieszkańców, 
dochody budżetu 25 mln 134 tyś zł., plan wydatków na poziomie 
27 mln 212 tyś zł, deficyt 2 mln 78 tyś zł,  przychody 2 mln 88 
tyś zł, rozchody 750 tyś zł., fundusz sołecki 323 tyś zł, planowana 
kwota zadłużenia na 31 grudnia 2 mln 180 tyś zł. Inwestycje               
z programu Polski Ład i Inwestycji Strategicznych łącznie 21 mln 
582 tyś zł. 
Sesję zakończyły gratulacje od radnego powiatowego Marka 
Wocha oraz Teresy Żurawskiej sołtys Markuszowa. 
 

II sesja Rady Gminy 23 maja 
 

  Rada przyjęła uchwały w sprawie: zmiany WPF - skarbnik 
Gminy A. Szymczyk wyjaśniła, że zmiany dotyczą przedsięwzięć, 
które kończą się w tym roku, więc zostały one wycofane z WPFu 
i to jest najistotniejsza zmiana; zmiany w budżecie gminy na 2024 
r.; wysokości wynagrodzenia Wójta Gminy Markuszów w nowej 
kadencji (13 za, 2 wstrzy.); ustalenia wysokości i zasad 
wypłacania diet przysługujących radnym oraz wysokości diet 
sołtysów (12 za, 3 przeciw); zmiany uchwały Nr XLIII/250/2024 
Rady Gminy Markuszów z dnia 27 lutego 2024 r. w sprawie 
udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Puławskiemu - korekta 
nazwy zadania na wniosek Regionalnej Izby Obrachunkowej; 
zawarcia przez Gminę Markuszów porozumienia o współpracy               
z gminami Żyrzyn, Baranów, Kurów, Końskowola przy realizacji 
inwestycji B2.2.2 pn. Instalacje OZE realizowane przez 
społeczności energetyczne, zwanej dalej „Przedsięwzięciem” 
dofinansowanej ze środków Krajowego Planu Odbudowy                     
i Zwiększania Odporności (KPO); pokrycia kosztów gospoda-
rowania odpadami komunalnymi z dochodów własnych 
niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi w 2024 r. 
Na zakończenie wójt przedstawił informację o działaniach między 
sesjami: 10 maja zebranie w sołectwie Łany wybór sołtysa,  
została nim pani Małgorzata Gawryjołek. Powołano zarządzeniem 
Zastępcę Wójta Panią Bożenę Tkaczyk-Żurawską. OSP Kaleń 
otrzymało dofinansowanie na zakup sprzętu. Spotkanie z nowym 
Zarządem Powiatu. Położoną pierwszą warstwę asfaltu na ulicy 
Przesmyk. Utwardzono wykop na ulicy Michałówka. 
 

III sesja Rady Gminy 24 czerwca 
 

Głównym tematem sesji było uchwalenie absolutorium                 
i wotum zaufania dla wójta. 
Po otwarciu sesji rada przyjęła jednogłośnie uchwały w sprawie: 
zmiany WPF zmiana techniczna wynikająca z zaleceń RIO                       
- aktualizacja dochodów i wydatków związanych ze zmianami              
w budżecie; zmian budżetu gminy na 2024 r.; udzielenia pomocy 
finansowej Powiatowi Puławskiemu (na dokumentację 
projektową drogi powiatowej ul Cmentarna); rozpatrzenia skargi 
na działalność Wójta Gminy (14 za, 1 wstrzy.) skarga mieszkanki 
do Urzędu gminy w sprawie naruszenia granic jej działki                      
i skarżąca zarzuciła że gmina weszła w jej teren. Komisja skarg 
po rozpatrzeniu skargi uznała skargę za bezzasadną; zmiany 
uchwały w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie                  
z wychowania przedszkolnego (13 za, 2 wstrz.); wskazania 

członka organu stanowiącego Gminy Markuszów na kandydata 
do składu Komisji Konkursowej - na członka komisji 
konkursowej w konkursie na dyrektora szkoły została wybrana 
radna Bożena Pietruszewska. (14 za, 1 wstrz.); planu pracy 
Komisji Rewizyjnej na 2024 (15 za); zmiany uchwały w sprawie 
ustalenia wysokości i zasad wypłacania diet przysługujących 
radnym Gminy Markuszów oraz wysokości diet sołtysów 
(korekta diety wiceprzewodniczących komisji). Uchwałę przyjęto 
(11 za, 3 przeciw, 1 wstrz.) 
  Następnie radni przeszli do debaty nad raportem o stanie gminy 
oraz absolutorium. Wójt omówił zawartość raportu, który radni 
otrzymali przed końcem maja. Radni jednogłośnie przyjęli 
uchwałę w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy wotum 
zaufania. Wójt podziękował za udzielenie wotum zaufania.                   
W kolejnym punkcie rada rozpatrzyła i zatwierdziła sprawozdanie 
finansowe oraz sprawozdania z wykonania budżetu wraz                           
z informacją o stanie mienia  Gminy Markuszów za 2023 rok.              
W ramach tego punktu zapoznano się ze sprawozdaniem                    
z realizacji Gminnego Programu Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych. Głos zabrała p. koordynator A. Puchała, która 
podziękowała za wspieranie komisji oraz przedstawiła bieżące 
działania komisji. 
Najważniejsze elementy sprawozdania finansowego przedstawiła 
radzie  skarbnik Anna Szymczyk. 
Plan dochodów po dokonanych zmianach wynosił 23 298 149,30 
zł., w tym dochody bieżące 17 216 574,50 zł., w tym dochody na 
zadnia z zakresu administracji rządowej i inne zdania zlecone 
gminie ustawami w kwocie 3 127 386,68 zł.  
Dochody majątkowe 6 81574,80 zł.  
W 2023 roku osiągnięto dochody w wysokości 23 8720113,68 zł 
co stanowi 98,17% planu w tym dochody bieżące 17 000 595, 47 
zł, to jest 99,39% planu  w tym wydatki z zakresu administracji 
rządowej i inne zadania zlecone ustawami 3 030 946,89 zł                 
tj. 96,92% planu.  
Dochody majątkowe 5 760 518,21 zł tj. 94,72% planu. 
Wydatki budżetu gminy 2023 r.  
Plan wydatków po dokonanych zmianach w 2023 roku wynosił 
24 579 365,09 zł. W tym wydatki bieżące 16 639 400,56 zł w tym 
wydatki z zakresu administracji rządowej i inne zadania zlecone 
gminie ustawami w kwocie 3 127 386,68 zł.  
W ciągu roku wydatkowano 23 378 164,95 zł co stanowi 95,11% 
15 796 479,81 zł planu w tym wydatki bieżące 94,93% planu                
w tym wydatki z zakresu administracji rządowej i inne zdania 
zlecone ustawami 3 030 946,89 zł tj. 96,92%.  
Wydatki majątkowe 7 581 685,14 zł tj. 95,49% planu. 
Dochody były wyższe niż wydatki. Deficyt ok. pół miliona. 
Poprzedni rok zamknął nam się dobrą kondycją finansową.  
Następnie odczytano pozytywną opinię RIO w Lublinie                        
o sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy za 2023 oraz 
uchwałę Komisji Rewizyjnej w sprawie wniosku o udzielenie 
absolutorium dla Wójta Gminy Markuszów za 2023 rok. 
  Przewodnicząca Rady Gminy, jako przewodnicząca wspólnego 
posiedzenia komisji stałych odczytała pozytywną opinię komisji. 
   Następnie radni przyjęli uchwały w sprawie:  
rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 
sprawozdaniem Wójta Gminy Markuszów z wykonania budżetu 
gminy za 2023r. (14za); zatwierdzenia sprawozdania finansowego 
Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej za 2023r. 
(13 za, 1 wstrz.); udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy 
Markuszów z tytułu wykonania budżetu za 2023 r. (14 za). 
   Przewodnicząca Rady Gminy pogratulowała Wójtowi.  
   Wójt Gminy oraz Pani Skarbnik podziękowali za udzielnie 
absolutorium. Wójt Gminy podziękował radnym, pani 
Skarbnik oraz pracownikom Urzędu Gminy.  
   Sesję zakończyło sprawozdanie wójta z działalności między 
sesjami oraz odpowiedzi na bieżące problemy zgłoszone przez 
radnych. 
                                                                            L.Łuczywek                              



Ślubowanie Radnych i Wójta Gminy Markuszów 
 

 
 

 
 

Panu Henrykowi Dąbrowskiemu z okazji 100 urodzin 

- składamy życzenia zdrowia i pomyślności! 
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